
Znanja za obrambo
»Za izvozno usmerjeno 

Iskro je stalna razstava obo
rožitve in vojaške opreme v 
Nikincih izredno pomemb
na, je okno v svet namen
ske proizvodnje,« je ob ot
voritvi novega paviljona Ele
ktronike in zvez pred dnevi 
poudaril predsednik Iskre 
Franc Šifkovič.

Iskra je na celotni razsta
vi, in ne samo v tem paviljo
nu, udeležena z izdelki kar 
14. delovnih organizacij, 
kajti »Nikinci« niso samo 
prikaz izdelkov, namenje
nih samo v vojaške name
ne, pač pa tudi vseh tistih, 
ki jih tako ali drugače upo
rabljajo oborožene sile. In 
ker je namenjena predvsem 
tujim obiskovalcem in je to
rej izvozno usmerjena, je 
seveda še izziv več za Iskro.

Nedvomno so izdelki, na
menjeni za obrambo države 
s področja elektronike teh
nološko najbolj napredni in 
na tem področju je tudi Is
kra dosegla izredno visoko 
kakovost in taktično upo
rabnost teh naprav. Ob tem

smo tudi največji jugoslo
vanski proizvajalec in iz
voznik elektronskih naprav 
za uporabo v oboroženih 
silah.

Namenski program pa 
ima s svojimi dosežki tudi 
velik in neposreden vpliv na 
proizvodnjo izdelkov, ki ni
so za namensko tržišče, 
hkrati pa JLA s številnimi 
projekti in sodelovanjem 
pri investicijah neposredno 
sodeluje z združenim de
lom.

Je pa potreben tudi kri
tičen pogled na »Nikince«: 
predvsem tiste Iskrine DO, 
ki bi morale bolj odločno na 
tuja tržišča, pozabljajo na 
tej stalni razstavi na funk
cionalni prikaz svojih na
prav.

»Nikinci« so nedvomno ' 
rezultat skupnih naporov 
JLA in gospodarstva. Naš 
obisk stalne razstave obo
rožitve in vojaške opreme 
pred 22. decembrom, Dne
vom JLA, naj izkoristimo 
tudi za čestitke tistim, ki 
skrbijo za obrambo in var- 
riost naše dežele.

Lado Drobež
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Investicije, izvoz, protiinflacijski ukrepi
' V ponedeljek, 14. t. m. je bil na Brdu |3od vodstvom predsednika PO 

SOZD Iskra Franca Šifkoviča zadnji letošnji kolegij glavnih direktorjev 
naših delovnih organizacij.

Najprej je Vito Osojnik na kratko obrazložil problematiko investicijske 
dejavnosti v SOZD Iskra z analizo uspešnosti izvajanja naložb v preteklem 
srednjeročnem obdobju. Pri tem je zlasti poudaril, da je potrebno v SOZD 
pripraviti kriterije za oceno tehnološko-razvojne potence projekta, ki je te
melj za sleherno resno razmišljanje o potr ebi po investiciji, dalje moramo v 
Iskri usposobiti skupino za celovito obravnavanje trženja, ki je sedaj v in
vesticijskih projektih najšibkejša točka, v novi samoupravni sporazum o 
združevanju v SOZD Iskra pa je treba vključiti poglavje o investicijski de
javnosti, ob koncu pa je pozval vse naše delovne organizacije, naj pra
vočasno oddajo vsebinsko objektivne podatke za bodoče naložbe, saj la
hko samo tako ocenimo investicijo, jo vključimo v plane in jo podpremo 
zunaj SOZD v bankah, občinah in drugod.

V nadaljevanju je Franc Šifkovič spregovoril o nekaterih odprtih vprašanjih v 
zvezi z izdelavo novega samoupravnega s|x>razuma o združevanju v SOZD, 
ki ga pač terjajo nove okoliščine, čas in razmere.

Za njim je Pavle Gantar obširneje spregovoril o bodočih spremembah 
Zakona o združenem delu.

O zunanje trgov inski menjavi je poročal Jcinez Vipotnik in povedal, da bomo 
po najnovejši oceni v letošnjem letu izvozili za 271,8 milijonov dolarjev, od tega 
je konvertibilnega izvoza za 194,5 milijonov dolarjev, klirinškega izvoza pa bo

za 77,3 milijone dolarjev. Te številke pa pomenijo za 1 % izvoza več kot lani, pri 
čemer je pomembno, da je konvertibilni izvoz kar za 12% višji od lanskega 
izvoza nato območje. Podrobneje je o zaposlovanju v Iskri za obdobje januar- 
oktober 1987 spregovoril Jože Godec, ki je povedal, da je ob koncu oktobra 
združevalo delo v SOZD Iskra35.935 delavcev, kar je za 618, oz. 1,7% več kot 
31. decembra lani, brez delavcev Gorenja, ki so bili priključeni Iskri Delti pa nas 
je bilo le 126, oz. 0,4% več kot konec lanskega leta. Vse to priča, da se ob
našamo dokaj stabilizacijsko in, da je razdobje nenehnega zaposlovanja pri 
kraju, kar pa seveda ne velja za strokovnjake z višjo in visoko izobrazbo, ki jih, 
ne samo pri nas, temveč povsod primanjkuje, zlasti v času prestrukturiranja in 
zahtev časa po večjem in poglobljenem znanju.

Oceno likvidnostne situacije je podal Fabio Škopac, medtem ko velja ob 
zadnji točki razno omeniti poročilo o učinkih protinflacijskih ukrepov zvezne 
vlade na poslovanje Iskre, ki so prinesli dokaj negativne gmotne posledice na 
poslovanje Iskre, saj so spravili nekatere naše uspešne DO v rdeče številke ter 
bodo zato nujne korekcije teh ukrepov, ki jih utemeljeno pričakujemo iz Beo
grada. Zanimivo je bilo tudi poročilo o naši zunanje-trgovinski šoli, ki je začela z 
načrtnim delom 1980. leta in je v osmih letih dopolnilno došolala 129 Iskrašev 
za zahtevne naloge v zunanji trgovini, medtem ko se je za deveto šolo v pri
hodnjem letu doslej prijavilo samo pet kandidatov. Zavoljo tega prihodnje leto 
devete šole ne bo moč izpeljati, vendar bo treba storiti vse, da bi se prijavilo 
zanjo dovolj kandidatov, kajti sleherno znanje bo Iskri še kako prišlo prav zlasti 
v smislu njene temeljne politike, ki sloni izključno na izvozu. In kako bomo tu 
lahko še bolj uspešni, če ne bomo imeli dovolj šolanih in kvalificiranih kadrov za 
to? D. Ž.

Iskra Telematika, Iskra Commerce
Iskrine digitalne centrale tudi v ČSSR
Po več kot dveletnih naporih 

tržnikov iz Iskre Commerce, 
predvsem predstavništva v Pra
gi in Iskre Telematike, je bila te 
dni v Pragi podpisana pogodba 
s firmo KOVO o dobavi, mon
taži, preizkusu in projektiranju 
Iskrine telekomunikacijske opre
me ter o vzgoji kadrov za potre
be Kombinata NHKG iz Ostrave. 
Po dogovoru z Iskro Commerce 
je pogodbo podpisal Rudar iz 
Zagreba, ki je izvoznik na po
dlagi mednarodne blagovne me
njave s ČSSR.

Gre za digitalno telefonsko 
centralo s pripadajočimi napra
vami sistema SI-2000/124 in z 
zmogljivostjo 8.000 priključkov, 
njena vrednost je 5,3 milijona 
klirinških dolarjev.

Franc Ferkolj, svetovalec glav
nega direktorja Iskre Telematike, 
nam je ob tem poslovnem dogo
dku, ki pomeni vstop Iskrine telefo
nije na novo tržišče, povedal tole:

»Uresničitev projekta je predvi
dena v dveh fazah (dvakrat po 
4.000 priključkov), vsa dela pa bo
do dokončana sredi leta 1990. Prvi 
del opreme bo zaradi zasedenosti 
kupčevih prostorov začasno mon
tiran v kontejnerju, kar je možno za
radi izredno optimiziranih gabaritov 
centrale. Z njo fcio dobavljena tudi 
oprema PGM zai povezavo v mre
žo ptt, vendar bo aktivna nekoliko | 
pozneje, ko bodo zagotovljeni us
trezni tehnični pogoji.

Treba je omeniti, da je omenjena 
telefonska centrala hkrati atestna; 
na njej bodo opravljeni potrebni 
preizkusi, predpisani od češkoslo
vaške ptt ob uvajanju novega izde
lka, oz. tehnologije v nacionalno te
lekomunikacijsko omrežje. Napra
ve morajo biti usklajene s spreje

timi tehničnimi pogoji, ki jih je 
definiralo Ministrstvo zvez ČSSR, 
oz. Institut VUS v sodelovanju s 
strokovnjaki Iskre.

Za realizacijo so 
predvideni relativno kratki roki, zato 
je nujno uskladiti vse akcije, ki bodo 
omogočile pravočasno izpolnitev

obveznosti. To bo tudi najboljša re
ferenca za nadaljnjo širitev sodelo
vanja med podjetji v ČSSR in Iskro. 
Zanimanje za omenjeni tip centrale 
je veliko, zato se lahko nadejamo 
skorajšnjih novih naročil.«

Kazimir Mohar, LD

Iz proizvodnje Sl 2000
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Iskra Kibennetika
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Pred občnimi zbori sindikata
V Iskri Kibernetiki se je 18. novembra sestal iz vršni 

odbor sindikalne konference. Delegati so obravr tava
li vrsto aktualnih tem. Zavzeli so se za ugodi uejša 
nadomestila za bolezensko odsotnost. Seznan l ili so 
se z novim načinom delitve malic. Obravnave ili so 
dosežene poslovne rezultate in poročilo o finanč
nem poslovanju sindikalne konference. Dogo uorili 
so se tudi o nadaljnjem poteku priprav na občne zbo
re konference in osnovnih organizacij sindikat; e i.

Življenjske razmere so se letos ženim delavcem z demarnimi
tako poslabšale, da so nekateri 
delavci že ogroženi. Najbolj so 
prizadeti tisti, ki jih je bolezen pri
silila v daljšo odsotnost. V Iskri 
Kibernetiki je osnova za obračun 
nadomestil poprečni osebni do
hodek v preteklem letu, ki se va
lorizira za porast osebnih doho
dkov meseca pred začetkom 
staleža v primerjavi z decem
brom 1986.

Kolegij je že obravnaval težak 
položaj določenih kategorij de
lavcev in sklenil povečati mini
malni osebni dohodek s 120 na 
150 tisoč dinarjev. Izvršni odbor 
se je zavzel, da je treba obračun 
boleznin v letu 1988 spremeniti. 
Pomagali naj bi predvsem delav
cem, ki bolujejo več kot 15 dni. 
Sindikalna organizacija bo tudi v 
prihodnje pomagala najbolj ogro-

Delo IOOOS v letu 1987
IOOOS naše delovne organizacije je v drugem letu svoje ma r idatne do

be izvajal sledeče aktivnosti:
DP aktivnosti:
— udeležili smo se sindikalne konference SOZD Iskra v Pore/i 5u od 10.— 

12.4.87 in podrobno podali situacijo naše DO v ustanavlja tnju in teža
ve ter smernice za nadaljnji razvoj, delegatom in vodstvu SOZD

— obravnavali in posredovali smo pripombe na:
Pravilnik o poslovni tajnosti
Pravilnik o osnovah in merilih za delitev OD
Pravilnik o povračilih stroškov delavcem
Pravilnik o razporejanju čistega OD
Pravilnik o določitvi sredstev skupne porabe
Pravilnik o ustvarjalnem delu
Pravilnik o izobraževanju
popravili smo tudi Pravilnik o delovanju BVP

— vodili smo razprave in organizirali referendum za sprejem teh 
pravilnikov

— posredovali smo mnenja za delo v disciplinski komisiji
— obravnavali smo četrtmesečno poročilo o poslovanju ] er organizirali 

zbore delavcev
— udeležili smo se izobraževanja na občinskem sindikati lem svetu
— posredovali smo mnenje na sestankih Sveta DO-v Ufi' t.
— udeležili smo se vseh sestankov DS SOZD in posrednvali stališče in 

sklepe delegatom IOOOS Iskre Mikroelektronike.
Na področju družbene prehrane smo pregledovali cenik j" e in posredovali 

mnenja naših delavcev obratu družbene prehrane.
Na področju skupne porabe smo:

— organizirali nakup počitniške prikolice in potrebnega i ii iventarja zanjo. 
V letošnjem letu je letovalo v njej 10 družin naših del e ivcev.

— organizirali smo naslednje športne dejavnosti: tenis, |ji ilavanje, savno, 
kegljanje, smučanje, košarko in rekreacijsko telovadb; o. Udeležili smo 
se mednarodnega moštvenega šahovskega festivala v Puli.

— večkrat smo obravnavali sistem osebnega ocenjevan j .a in posredovali 
vodstvu tovarne mnenje IOOOS.

Do konca leta imamo namen organizirati še novoletno :i abavo za otroke 
in delavce naše DO.

Rudi Schoss

boni. V Delavski restavraciji pri
čakujejo, da bodo delavci s preh
rano bolj zadovoljni, seveda pa 
bodo spremembe zahtevale tudi 
bolj discipliniran odnos vseh za
poslenih.

pomočmi, kar pa ni ustrezi jiia reši
tev, saj so sredstva omej« 3fia.

V letošnjem letu so se d čilavci v 
Kibernetiki razveselili obn ove de
lavske restavracije, ki je ’ v rsto let 
poslovala v nemogočih i razme
rah. Obnovitvena dela sv o zakl
jučena, zato sta direktor ji a Nace 
Pavlin in Vinko Marolt so znanila 
sindikalne delavce z nov ii m nači
nom delitve malic. Nace I ? ‘avlin je 
povedal, da ima restavm cija se
daj sodobno opremo, ki omo
goča pripravo toplega ol: iroka za 
vse zaposlene, seveda ob pred
videnem načinu delitvi a malic. 
Restavracija se bo v polletnem 
obdobju prilagajala razmeram in 
željam delavcev, saj r fiora tudi 
osebje dobiti potrebne i z rkušnje z 
novo opremo. S 1. j e inuarjem 
1988 bodo ukinjeni pre t irambeni

2 doseženimi poslovnimi re^ 
zultati Kibernetike^dbtetfc .me- m 
secih je navzoče seztiahif^tefan v"5 
Perčič. Orisat je težak likvid
nostni položaj kolektiva in optižb- ' 
ril na,področja dela, kjer lahko de,- ' 
lavci največ prispevajo za iz
boljšanje poslovanja.

Tudi sindikalna konferenca ima 
letos težave s pomanjkanjem 
sredstev za načrtovano delo ko
misij. Tudi predlogov za denarne 
pomoči je vsak dan več, zato bo 
treba zagotoviti odobritev dodat
nih sredstev za nemoteno delo
vanje sindikata.

Zaključujejo se priprave nd le
tošnje občne zbore konference in 
osnovnih organizacij sindikata. V 
Instrumentih, Inženiringu in v 
Števcih so občne zbore že izve
dli, v ostalih temeljnih organizaci
jah in v delovni skupnosti bodo 
med 10. in 20. decembrom. Obč
ni zbor sindikalne konference pa 
bo predvidoma 10. januarja 1988.
Od skupno 52 članov konference 
sindikata se bo letos zamenjalo 
več kot 50% članov, v komisijah 
pa le 33% članov. Priprave na 
občne zbore so se začele po 
kolektivnih dopustih.

Alojz Boc

Društvo za vakuumsko tehniko Slovenije

Tečaj »Osnove vakuumske tehnike«
Zaradi velikega zanimanja nameravamo ponoviti tečaj iz OSNOV 

VAKUUMSKE TEHNIKE in sicer v dneh od 12. do 14.1.1988. Tečaj bo 
v prostorih Inštituta za elektroniko in vakuumsko tehniko, Teslova 30, 
Ljubljana. Obsegal bo 20 ur predavanj z naslednjimi temami:

6.

7.

1 • Pomen in razvoj vakuumske tehnike
2. Fizikalne osnove vakuumske tehnike
3. Črpalke za grobi vakuum (membranske, rotacijske, z vodnim 

obročem)
4. Črpalke za visoki vakuum (ejektorske, difuzijske in turbo- 

molekularne)
5. Črpalke s površinskim delovanjem (sorpcijske, ionskogetrske in 

kriogenske)
Vakuumski spoji in tesnilke 
Vakuumski sistemi

8. Vakuummetri
9. Odkrivanje netesnih mest (leak detekcija)

10. Vakuumski materiali in delo z njimi
11. Vakuumske tankoplastne tehnologije
12. Pomen površin v vakuumski tehniki in njihova karakterizacija
13. Vakuumska higiena in čisti postopki
14. Doziranje, čiščenje in preiskave plinov
15. Šest ur vaj in ogled Inštituta

Tačej je namenjen, tako vzdrževalcem in razvijalcem vakuumskih na
prav, kot tudi raziskovalcem, ki pri svojem razvojnem, oz. raziskoval
nem delu potrebujejo vakuumske pogoje. Cena za udeležence iz or
ganizacij združenega dela je 195.000 din. Prosimo vas, da dokončno 
prijavo in potrdilo o plačilu dostavite najpozneje do 6.1.1988 na naslov 
Društvo za vakuumsko tehniko Slovenije, Teslova 30,61000 Ljubljana 
(št žiro računa: 50101-678-52240).
Vsak udeleženec prejme zbornik predavanj OSNOVE VAKUUM
SKE TEHNIKE. Prijave sprejema organizacijski odbor (Pavli, Nema
nič, Pregelj), ki daje tudi vse dodatne informacije, tel.: (061) 267-341.

Predsednik DVTS: Monika Jenko
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_____ 22. december — dan jugoslovanske ljudske

Pred dnevom JLA smo obiskali
Približno 80 km zahodno od Beograda, na obrobju 

vasice Nikinci, je Jugoslovanska ljudska armada že 
leta 1970 odprla razstavo oborožitve in vojaške 
opreme. Sprva so si obiskovalci, predvsem tuje vo
jaške delegacije, lahko ogledali le strelivo, smodnik 
in različna eksplozivna sredstva, vse je bilo razstavl
jeno v enem paviljonu, zdaj pa so Nikinci, kot na kra
tko označujejo to razstavo, prerasli v edinstveno 
predstavitev vseh naših dosežkov v proizvodnji 
oborožitve in vojaške opreme.

vojašk ih, od tega nad tričetrt tujih. 
Šele v ' zadnjem času sprejemajo 
tudi dc imače goste — od vojaških 
akadei mij in šol do članov Zveze 
rezervi nih vojaških starešin in dru
gih. Sk :upna številka obiskovalcev 
se leto s približuje že 10.000.

Kot; že rečeno, je zdaj razstava 
postav Ijena v sedmih paviljonih. Že 
prihodi ije leto bodo, če bo seveda 
denar,; zgradili še osmo veliko dvo
rano tei rv njej predstavili oborožitev 
in voj a ško opremo zaledja. Novi 
paviljor i bo meril 2000 m2, sezidati

pa želijo tudi novo dvorano za spre
jem delegacij ter nekaj posebnih 
recepcij.

Trenutno je v NikinCih razstavl
jenih približno 2000 eksponatov, 
od tega kar precej takšnih, ki so jih 
naredile Iskrine tovarne. In to je bil, 
poleg proslavljanja Dneva JLA, tu
di eden izmed vzrokov, da smo 
obiskali Nikince.

Razstavo oborožitve in vojaške 
opreme bomo verjetno najbolje 
predstavili, če se bomo sprehodili 
— z diktafonom in fotoaparatom,

»Vse to, kar boste danes videli na 
razstavi, jaz jo imenujem kar se
jem, ni naša celotna vojaška teh
nika: to je le njen del, ki ga s skle
pom zvezne vlade lahko proda
jamo tujcem, kajti sredstva, ki mo
rajo ostati tajnost za tuje delegacije, 
sredstva, ki jih razvijamo, in sredst
va, kijih uvažamo za potrebe naših 
oboroženih sil, niso razstavljena 
tukaj v Nikincih.«

Sterni besedami je sprejel skupino 
Iskrašev — Marjana Slaviča, Rato- 
mirja Nešiča in Jako Škrbinca iz IC 
ter Dušana Željeznova in mene iz 
glasila ISKRA upravnik razstave pod
polkovnik Svetomir Stevanovič, 
predvsem zaradi bližine Beograda 
in zaradi primernih poligonov za 
preizkušanje oborožitve in streliva. 
Razstavni objekt, seveda je zas
tražen in zavarovan, ima tudi pros
tor za pristajanje helikopterjev, več
ji parkirni prostor in poleg veli
kanskih razstavnih dvoran, zdaj jih 
je sedem, tudi prostore za poslovne 
pogovore.

Razstavo obišče vsako leto od 
300 do 350 delegacij, predvsem
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armade

Nikince
tudi to so nam dovolili — kar po 
vseh sedmih paviljonih.

V prvem so razstavljeni strelivo 
— pehotno, topniško in protiletal
sko, zatem pehotna oborožitev, 
pehotna protioklepna sredstva in 
pehotno strelišče.

Za obiskovalce, vsaj takšnega, kot 
smo bili mi, je verjetno drugi pavil
jon še najbolj zanimiv. Na začetku

je predstavljeno naše klasično tc jp- 
ništvo — od minometov do hav bic 
in raketnega topništva. Nekje rr ied 
oklepnimi vozili in drugo vojaš iko 
oklepno tehniko so/tudi Iskrini la
serski merilci oddaljenosti — rod :ni, 
topniški in tankovski. Nedaleč str an 
je bojno oklepno topniško voz ilo,. 
opremljeno s polavtomatsko voc le
nimi raketami, zatem raketni met ta
lec z 32 cevmi in večcevni prevoj mi 
raketni metalec, tako imenova ini 
Ogenj. Ima 32 cevi, njegov dom let 
je 20 km, z vsemi 64 raketami f ja 
»pokriva« površino okoli 50 hekt; a- 
rov.

Takoj za njim je 20 mm protiletal
ski top, z eno ali tremi cevmi. Zra
ven je tudi Strela 2M, to je sapio- 
vodljiva raketa, ki jo izdelujemo po 
sovjetski licenci. Njena hitrost je 
približno 500 metrov na sekundo. 
Ta raketa je bila za nas zanimiva 
zlasti zato, ker so vanjo vgrajene 
komponente, ki jih izdeluje stegen
ska Mikroelektronika. Zaradi poso
dobitve in miniaturizacije je ta mo
dificirana raketa neprimerno moč
nejša od originalne.

Druga polovica drugega paviljo
na je »rezervirana« za oklepna vo
zila. Prvo je pehotno oklepno vozi

lo. Težko je 14 ton, njegova naj
večja hitrost pa je 60 km/h, lahko 
pa se giblje tudi po vodi. Med dru
gim je opremljeno z žično vodenimi 
raketami.

V središču pozornosti v tej ve
likanski dvorani je vsekakor tank M 
84. V Jugoslaviji ga izdelujemo po 
licenci sovjetskega tanka T 72, ih 
sodi v skupino srednjetežkih ta
nkov. Težak je okoli 41 ton in je da
nes eden najsodobnejših na svetu. 
Še nekaj o njegovi oborožitvi: tank 
ima 125 milimetrski top, dva mitral
jeza in več metalcev. Z njim upravl
jajo trije člani posadke — voznik,
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22. december — dan jugoslovanske ljudske armade J
komandant in operater. Tank je elektronske industrije so se/ pfi 
opremljen tudi s plugom in se lahko oblikovanju tega dela stalne razs,- 
tako sam vkoplje v žemljo. . tave odločili zb predstavitev čeloT- 

M.84 je izredno avtomatiziran; pri 'ne jugoslovanske ponudbe ih ne
čemer je velik det teh naprav nare
jenih v Iskri — od laserskega merila 
oddaljenosti in sistema za avto
matsko streljanje, do izdelkov Av- 
toelektrike in Rotomatike. s 

V tretjem paviljonu so razstavlje
na tako imenovana ABH sredstva 
in oborožitev ter oprema človeka, 
do naprav za ugotavljanje zastrupl
jenosti okolja in sredstev za dekon
taminacijo. Razstavljen je tudi labo
ratorij za radiološki nadzor hrane.

samo tistega dela, ki je rezultat 
programske delitve pri o opremljan-

V tem paviljonu so najbolj pro- 
pulzivni programi elektronike. Raz
delili bi jih lahko na programe 
komutacije — torej programe elek- 
trozvez po žičnih zvezah in pro
grame telematike, prav tako po 
žičnih zvezah, po drugi strani pa na 
brezžične zveze in prenos od ra- 
diorelejnih sredstev do brezžičnih

primoi predajnikov, kar je oboje v 
progr j imu ljubljanskih Elektrozvez.

V ti 3 m paviljonu je razstavljen tu
di rač:i jnalnik Iskre Delte.

PeUh paviljon je povsem morna
riški. ' /odič po razstavi nas je sez
nanil , daje Jugoslavija peta v svetu 
v prc lizvodnji vojaških ladij in pod- 
morr lic. Razstavljene so makete 
dom til a vseh vojaških ladij, ki jih iz- 
delu jemo doma — od manjših plo
vil d o ladij z nosilnostjo 400.000 
ton. j Med drugim sta razstavljena 
tudi r nodela 960 tonske podmor
nice , ki lahko zdrži pod vodo mese
ce dihi in ima približno 35 članov

posadke, ter posebne 100 tonske 
diverzantske podmornice s 4, mor
narji.

Tudi na tem mornariškem delu 
so razstavljena različna orožja in 
razstreliva od min do ladijskih proti
letalskih topov ter potapljaške 
opreme.

Ponudba proizvajalcev vojaške
ga letalstva je predstavljena v šes
tem paviljonu. Takoj po vhodu v 
dvorano je bolj civilni del z make
tami jadralnih letal, potem so neko
liko stran propelerska letala in v 
sredini paviljona večje makete reak
tivcev — od Galeba 2, Super Gale
ba do Jastreba in Orla. Slednjega 
izdelujemo v sodelovanju z Romu
ni, njegova hitrost je 1.012 km/h na 
višini 7 km. Za JLA vgrajujemo zdaj 
močnejši motor, tako da bo njego
va hitrost nad enim Machom. Tam 
je tudi lepa velika maketa Gazele, 
to je helikopterja, ki ga izdelujemo 
po francoski licenci. Uporaben je 
za izvidniške polete in prevoz ran
jencev, jugoslovanski proizvajalec 
pa ga je opremil še z nosilci raket 
— protioklepnih in protiletalskih.

^9, Iskra je proizvajalec tudi določe- 
. ne elektronike v letalih in helikop- 

-V terjih.
V sedmem paviljonu so v glav

nem sredstva, ki jih potrebuje za
ledje armad. Največji poudarek je 
namenjen različnim oblikam zdrav
ljenja vojaka, od stacionarnih objek
tov do potujočih bolnišnic, od raz
ličnih sredstev za diagnostiko do 
operacijskih miz. V tem zalednem 
oddelku je seveda zastopana tudi 
intendantska služba, ob samem iz
hodu z razstave pa je kot zadnji 
eksponat stražarska hišica iz plas
tike. Narejena je iz takšnih materia
lov, da vojaki, stražarji, kot je dejal 
naš vodič po razstavi, ne bomo 
mogli po njej pisati »Še toliko in to
liko dni...«

Besedilo in fotografije 
Lado Drobež

Pri inženjercih imajo »prednost« 
seveda različni eksplozivi. Med 
njimi smo opazili tudi laserski vži
galnik za aktiviranje min, ki deluje 
do oddaljenosti 6 km. V tem delu 
dvorane, nekoliko odmaknjenem 
od eksplozivov, je bolj gradbeniški 
del, nedaleč stran pa je razstavlje
no tudi atomsko zaklonišče s filtri 
za čiščenje zraka.

Četrti paviljon je rezerviran za 
sredstva tehniške službe, torej za 
tiste ljudi v armadah, ki popravljajo 
in vzdržujejo celotno vojaško teh
niko. Tudi na tem oddelku smo se 
večkrat srečali z Iskrinimi izdelki — 
od različnih agregatov, varilnih na
prav in električnega ročnega orod
ja, zatem izdelkov Avtoelektrike in 
različnih instrumentov, tudi za sani
tetno tehniko, do nekaterih široko- 
potrošnih izdelkov.

Za Iskraše je seveda najbolj za
nimiv paviljon elektronike in zvez. 
To je najmlajša razstava v Nikincih, 
saj so jo odprli šele 26. septembra 
letos, torej ob dnevu vezistov. Ver
jetno ni potrebno naštevati, katere 
Iskrine tovarne razstavljajo v tem 
paviljonu — vodilni sta seveda Elek- 
trozveze in Telematika.

Nekaj pa velja poudariti: glede 
na velik potencial jugoslovanske
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Namenska proizvodnja
Namenski razvojno-proizvodni program veže nase kar 30% zmogljivosti DO Elek 

trozveze, v bodoče pa bo ta procent narasel celo na 50%. Zato je zelo pomembno 
vprašanje, kaj jim namenski program pomeni, oz. kaj jim bo pomenil v dohodkovnem 
smislu. Glede na to, da o tem vprašanju obstaja veliko različnih mnenj, je prav, da sli 
to problematiko tudi nekoliko podrobneje ogledamo. To pa je še toliko pomembneje,1, 
ker je kar nekaj parametrov na tem področju, ki lahko zelo hitro spremenijo doho
dkovno zanimivost namenskega programa.

Vprašanje dohodkovne zanimivosti namenskega programa v DO Elektrozvezi je 
torej kompleksnejše in v pogovoru z pomočnikom glavnega direktorja Momčilom 
Staničem smo poskušali tudi detajlneje razčleniti pomen namenskega programa 
našo DO in njegovo dohodkovno zanimivost.

Veliko je govora o tem ali je us
meritev na razvojno proizvodni 
program za namenskega kupca 
upravičena ali ne?

Če govorimo o tem, kaj pomeni 
namenski program za našo DO, mo
ramo upoštevati najprej nekaj sploš
nih ugotovitev, ki veljajo za tovrstno 
industrijo v svetu in potem seveda še 
posebej tiste specifičnosti, ki so ve
zane na naš namenski program. Še
le ob upoštevanju vseh vidikov lahko 
pridemo do veljavne ocene vrednosti 
naših namenskih programov.

Začnemo lahko kar s splošnim 
vprašanjem, kaj pomeni namenski 

rogram za naš tehnološki razvoj, 
nano je, da se v svetu skozi vojaške 

programe postavljajo najstrožje zah
teve glede zmogljivosti in zanesljivos
ti delovanja naprav in sistemov. S 
tem pa je že postavljena zahteva po 
osvajanju novih tehnološih rešitev in 
tudi podana osnova zaradi katere so 
vojaški programi nosilci tehnološke
ga razvoja. Pridobljeno tehnološko 
znanje je potem na voljo ostali indus
triji, seveda pod določenimi zaščitni
mi pogoji, ki so vezani na pridobitev 
pravice do tega tehnološkega znan
ja. Pri tem velja, da najlažje uporabijo 
to znanje prav tiste organizacije, ki so 
ga pridobile in imajo ob vojaških 
proizvodnih programih še sorodne 
proizvodne programe za civilno trži
šče. Prav slednja prednost pa velja v 
primeru DO Elektrozveze.

Vse naše telekomunikacijske na
prave bi lahko koristili tudi v civilne 
namene, če ne bi bile zaradi vrste 
specifičnih zahtev namenskega kup
ca bistveno predrage. V nekoliko 
poenostavljeni izvedbi pa so te na
prave potem že cenejše in tako v ce
loti primerne za civilni trg. Tu je naša 
prednost, da lahko pridobljeno znan
je na razvoju določenih naprav za 
namenskega kupca, uporabimo tudi 
pri izdelavi naprav za civilno tržišče. 
Ob tem pa velja opozoriti, da če vemo 
kako je prav kakovost izdelka danes 
osnova za uspešen nastop na trži
ščih in da so tehnične rešitve, tehno
loški postopki dela in izdelave, kontro
la materiala, sprotna ter končna 
proizvodna kontrola za namenskega 
kupca najstrožji, vidimo da nas de
javnost na tem področju v bistvu us
posablja za prodor na nova tržišča.

Prednost namenske proizvodnje 
je prav tako, da ni podvržena običaj
nemu tveganju ob prihodu proizvo
dov na tržišču. Tu ne more priti do 
usmeritve na proizvodnjo izdelkov, ki

jih potem ne moreš prodati. Pri vo
jaških projektih (nalogah, napravah) 
je prej vse temeljito pretehtano, tako z 
uporabnega vidika kot vprašanje 
najnujnejših finančnih sredstev. Zato 
je potem, ko je enkrat sprejeta odloči
tev za posamezne razvojno-proiz- 
vodne projekte, zagotovljena tržna 
perspektiva tako zastavljenih proiz
vodov vsaj deset let, če ne več. Na 
področju telekomunikacij so zelo re
dki primeri, da bi nek izdelek ostal na 
policah potem, ko je bil-razvojno us
pešno dokončan. Predvsem pa to 
velja za vse naše pomembnejše pro
jekte, ki nam zagotavljajo določeno 
stabilnost.

Znano je, da je razvoj za vojaške 
' programe v precejšnji meri plačan. 
Tu pa je treba opozoriti na splošno 
prepričanje ali zatrjevanje slabo ob
veščenih, da je vojaški razvoj v celoti 
plačan, kar ne drži povsem. Plačan je 
namreč samo nominalno, torej samo 
razvojno delo, niso pa plačani vsi 
stroški poslovne nadgradnje, ki jih 
običajno proizvodnja mora pokrivati, 
kot so režija in nekatere skupne ob
veznosti v okviru DO in SOZD. Skra
tka od razvojnih nalog za vojaškega 
kupca ne moremo pričakovati, da bi 
zagotavljale tak dohodek, kot redna 
proizvodnja, vendar pa je ta še vedno 
izjemno ugoden v primerjavi z razvo
jem, za civilni trg, ki ga mora vsaka 
DO v celoti sama pokrivati in pri tem 
še nositi ves rizik.

Pomembna zadeva v današnjih in
flacijskih časih pa so še ugodni kredi
ti, ki jih JLA zagotavlja za pripravo 
proizvodnje, oz. za izvedbo razvoja 
— do 80% pogodbene vrednosti za 
tekoče leto, in so tudi cenejši od kredi
tov poslovnih bank.

Glede tržnih zanimivosti vojaških 
programov, predvsem tistih s področ
ja telekomunikacij, velja še nasledn
je: takoj ko je izdelek sprejemljiv za 
našo armado, ima vse reference za 
izvoz in pri tem ni potrebno izdvajati 
večjih dodatnih sredstev za osvajan
je tujih trgov. To se je do sedaj že večk
rat potrdilo in mislim, da je to ena od 
ugodnosti, ki jih naši proizvodni pro
grami za vojaškega kupca nosijo s 
seboj.

Pomemben za nas je tudi dogovor 
o sprotnem fakturiranju uvoženega 
ali domačega materiala. Naš vojaški 
kupec nam namreč omogoča, da 
takoj po nakupu materiala dobimo 
povrnjene stroške in nam tako po
maga v likvidnostnem smislu. Seve
da pa je od nas odvisno, kako hitro ta

prenos izvršimo.
Ko govorimo o zanimivosti vo

jaških programov za našo DO, ne 
moremo mimo investicij, saj so nam 
skoraj vse, kar je naša DO v zadnjih 
desetih letih investirala, omogočili 
prav vojaški programi, na osnovi 
katerih smo dobili od JLA ugodne 
kredite.

Ravno tako moramo omeniti zago
tovljen uvoz razvojno-proizvodne 
opreme in rezevnih delov za vzdrže
vanje le-te, brez plačevanja carine. 
Ob tem je nujno poudariti, da za ce
lotno uvozno opremo, zajeto v vo
jaških investicijskih elaboratih, JLA 
zagotavlja devizna sredstva, kar je iz
redno pomembno v pogojih sploš
nega pomanjkanja deviz. Drug pro
blem pa je, da teh deviznih in 
kreditnih možnosti nismo mogli koris
titi v celoti zaradi naše nelikvidnosti,1 
ker nismo mogli dovolj hitro zagotoviti 
lastno dinarsko udeležbo, kar je 
povzročilo upočasnitev izvajanja in
vesticije ob precejšnjem krčenju fi
zičnega obsega (nabava manj op
reme, kot je bilo na začetku načrto
vano). Kljub temu pa smo v zadnjih 
letih uresničili več za našo DO po
membnih investicij, ki bi si jih sicer la
hko zagotovila samo poslovno zelo 
uspešna delovna organizacija: kot 
prvo smo kupili od Iskra Commerce 
prostore. Nato smo jih adaptirali in s 
tem pridobili sodobne prostore za 
proizvodnjo mehanskih polizdelkov. 
Enako pomembna je bila adaptacija 
proizvodne hale. Tu so pa še, iz
gradnja drugega nadstropja naše 
poslovne izgradbe na stegenski loka
ciji in delna adaptacija nekaterih 
prostorov na lokaciji Tržaška 2. Vse 
te investicije smo lahko uresničili na 
osnovi izredno ugodnih kreditnih po
gojev, saj nam je JLA zagotovila 
ugodne kredite (nizka obrestna mera, 
relativno dolg rok odplačevanja) za 
56% vrednosti investicij. Ta finančna 
sredstva za naše investicije so v bist
vu zaradi velike inflacije v zadnjih le
tih v dobršni meri podarjena, zagoto
vile pa so nam bistveno boljše pogoje 
dela.

Vzporedno z izvajanjem gradbe
nega dela investicij smo nabavili ve
liko sodobne kontrolno-merilne ter 
proizvodne domače in uvozne opre
me, ki jo delno uporabljamo tudi v 
proizvodnji naših civilnih programov. 
To je tudi ena najpomembnejših 
prednosti, ki nam jo zagotavljajo naši 
programi za vojaškega kupca, ker, 
kako pa naj nelikvidna DO z neza

Momčilo Stanič

dostnim konvertibilnim izvozom pride 
do opreme za katero moraš imeti de
vizna sredstva.

Na področju izobraževanja nam 
JLA prav tako nudi ugodnosti. Tako 
na primer omogoča šolanje na njene 
stroške v inozemstvu, ko gre za us
merjeno šolanje za bodoče progra
me, ki jih namerava osvajati. V tem 
smislu je že tudi nekaj skupinic naših 
strokovnjakov bilo na šolanju v tujini, 
predvsem v ZDA. JLA je pripravljena 
financirati tudi študij tujih jezikov tistim 
strokovnjakom, ki bodo vključeni v 
bodoče programe. Ob tem naj še 
omenim ugodno možnost, ki jo doslej 
nismo koristili, bi jo pa v bodoče kaza
lo. v Tehničnem šolskem vojaškem 
centru v Zagrebu imamo možnost 
šolanja naših štipendistov pod zelo 
ugodnimi pogoji. Dobršen del stro
škov študija v tem šolskem centru 
pokriva JLA, Jako da je štipendija 
dokaj nizka. Študij je prilagojen po
trebam vojaških raziskovalno-razvoj- 
nih institucij ter vojaški industriji.

Kot proizvajalci opreme za obo
rožene sile SFRJ (po odloku Zvez
nega izvršnega sveta) smo članice 
skupnosti industrije oborožitve in vo
jaške opreme Jugoslavije (ZINVOJ), 
ki je ena najbolje organiziranih skup
nosti z gospodarskega področja in mi 
imamo več neposrednih koristi kot 
članica te skupnosti. Omenim naj le, 
da prav zato nismo bili podvrženi 
nekaterim določitvam interventnih za
konov ZIS, ki bi izzvale neugodne 
posledice (OD in drugo) glede na na
ravo naše proizvodnje — dolgi cikli, 
neenakomernost po mesecih med 
letom in podobno.

Glede nato, da smo proizvajalci te
lekomunikacijskih naprav, torej spe
cifičnega področja, ker so naprave 
za vojaškega kupca dovolj sorodne 
napravam za civilno tržišče, lahko 
pridobljeno znanje z enega področja 
koristno uporabimo tudi na drugem. 
Torej v določenih primerih nam raz
vojne naloge za namenskega kupca 
dajejo razvojne rezultate, ki bi jih sicer 
morali samostojno osvajati za naše 
naprave namenjene civilnemu trži
šču in seveda ta razvoj tudi samos
tojno financirati. Ko primer naj nave
demo naše ditigalne radio-relejne 
naprave DRS-2 m DRS-8, prirejene 
za potrebe civilnega trga.

Za razliko od proizvodnih progra
mov za civilno tržišče nam proizvodn
ja za vojaškega kupca ne veže 
obratna sredstva na material v skla
diščih, kar je z likvidnostnega stališča
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zelo pomembno. Tuje kupec znan in 
ko so naprave izdelane, jih tudi takoj 
prevzame. Če še upoštevamo mož
nost, da takoj, ko kupimo material za 
vojaški program in ga fakturiramo, 
dobimo takoj povrnjena vložena de
narna sredstva in s tem se negativne 
posledice inflacije na vojaških pro
gramih vežejo le na vloženo delo 
med proizvodnim procesom. Seveda 
pa je povsem naša krivda če zamu
jamo s fakturiranjem kupljenega re- 
promateriala in na ta način do
puščamo, da inflacija po nepotre
bnem udari po nas. Kakršna koli 
malomarnost oz. kasnitev v hitrem 
fakturiranju naš res lahko drago sta
ne. Če zamudiš mesec dni, si dejan
sko že zaradi sedanje inflacije naj
manj 10% materiala sam plačal — to 
pa ni majhna izguba.

Vse te prednosti namenske pro
izvodnje so očitne in jih velja 
upoštevati, vendar pa dobimo 
pravo sliko šele ob upoštevanju 
vrednosti norma ure in končne 
cene naših naprav ob predaji.

Kar zadeva cene naših naprav za 
vojaškega kupca, lahko pogosto sli
šimo, da je vojaška proizvodnja izgu- 
barska, in da ni dohodkovno zanimi
va. To zdaj prav gotovo ne drži več, 
čeprav so bila včasih taka razmišljan
ja tudi upravičena. Je pa vprašanje 
dohodkovne zanimivosti naše vo
jaške proizvodnje potrebno natanč
neje pogledati. Nekaj resnih pogojev 
je, ki krepko vplivajo na dohodkovno 
zanimivost vojaškega programa. Naj
bolje, da si jih kar ogledamo.

Najtežje posledice ima zamujanje 
v uresničevanju razvojnih in proiz
vodnih programov. Tu je namreč 
spet posledica inflacije, da letos več 
ne moreš izdelovati naprave po 
enaki dinarskLceni, kot lam, ker si pri 
recimo 100%-ni inflaciji dobil polovi
co manjšo ceno za posamezno na
pravo. Enako velja za ceno razvoja. 
Torej, kot prvo si moramo zagotoviti, 
da se izognemo takim kasnitvam v 
uresničevanju naših razvojno-proiz- 
vodnih programov, ki bi povzročile, 
da bi morali izdelovati po cenah iz 
preteklega leta To bi pomenilo do
seganje polovičnega prihodka in se
veda v tem primeru so vojaški pro
grami za nas prav gotovo dohod
kovno izgubarski. Vprašanje pa nas
tane potem, kdo je kriv. Če uspemo 
kupcu dokazati, da krivda za kasnitve 
ni pri nas, je moč doseči, da se naše 
naprave in razvojne ure ob prenosu 
realizacije v naslednje leto tudi ob
ravnavajo po novih cenah, določenih 
za tisto leto — v nasprotnem pa se
veda ne.

V vsakem primeru se torej mora
mo izogniti kasnitvam, ki bi nam 
povzročile tak izpad dohodka. Zato 
tudi v zadnjem času dosti bolj preve
rimo naše zmogljivosti, ko še z vo
jaškim kupcem dogovarjamo o po
sameznih rokih realizcije, kar v pre
teklosti ni bil vedno primer. Inflacija je 
bila manjša, kazenski penali pa tudi 
niso bili tako odločilni* saj je njihova 
višina okoli pet procentov vrednosti in 
je ki ga povzroči 100% inflacija, 
zanemarljiva.

Če pogledamo dohodkovno za
nimivost naših naprav za vojaškega 
kupca, ki so dobavljene v roku, pa vi
dimo, da je zdaj ta dohodek že tak, da 
lahko govorimo o dohodkovno zani
mivih proizvodih. Za letošnje leto že

vidimo, da nam JLA priznava ceno 
posameznim izdelkom, ki je enaka ali 
ce lo večja od tiste, ki jo dosegamo v 
izvozu, kar v preteklosti ni bil primer.

Potrebno je poudariti, da ob primer
janju cen, treba upoštevati dejstva, da 
JLA zagotavlja devizna sredstva za 
uvoz repromateriala in surovin (vo
jaška proizvodnja in razvoj ne bre
menita naše devizne bilance) in da 
srno ob uvozu repromateriala in su
rovin za vojaški razvoj in proizvodnjo 
oproščeni carinskih dajatev (cca 
40% vrednosti materiala), medtem ko 
je uvozni material za izvozne napra
ve; ocarinjen v polni meri. Ravno tako 
je upoštevanja vredno dejstvo, da 
nam JLA v celoti pokrije stroške na
bave in izdelave vseh pripomočkov 
od najbolj preprostih do najzahtevne
jši h, potrebnih v razvojnem ali proiz
vodnem procesu.

Velja to tudi za izdelke ostalih

»/
'vojaški kupec?

Ob upoštevanju omenjenih dejs- 
tev vsekakor velja! Temu so prispe
vali dogodki na svetovnem trgu v 
2:adnjem času — močna konkuren
ca, težki plačilni pogoji — kot tudi 
zamujanje izvoznih stimulacij.

Ko govorimo o dohodkovni za
nimivosti namenskega programa, 
pridemo do osnovnega vprašanja, 
Mako je ovrednotena norma ura in 
ina kakšni osnovi je določeno šte
vilo izdelanih ur za posamezni 
izdelek.

Ko določeno napravo tehnološko 
obdelamo pred uvajanjem v proiz
vodnjo, določijo strokovni predstav
niki kupca (JLA), skupno z našimi, 
število izdelanih ur zato napravo. V te 
osnovne izdelave ure je všteto delo
pripravljalnih služb, proizvodnje me
hanskih delov, montaže, merilcev, 
kontrole kakovosti, delavcev v skla
dišču in ure dodatnega razvoja. Vse 
skupaj potem znese določeno število 
ur, ki nam jih kupec prizna za posa
mezno napravo; in po enotni metodo
logiji, ki velja za vso Jugoslavijo, na 
temelju statističnih kazalcev, resolu- 
cijskih predvidevanj upoštevajoč po
slovne rezultate preteklega leta, zakl
jučni račun in planske cilje tekočega 
leta (GN), je izračunana vrednost ene 

. proizvodne ure za tekoče leto. Raz
vojna ura je 30% dražja t&ko da je 
orientacijska vrednost proizvodne ure 
v letošnjem letu 3.650 din in 4.750 za 
razvojno uro.

Samo po številkah gledano je ta 
ura dokaj nizko ovrednotena, tako 
da nam izračun na osnovi teh 
norma ur kaže, da je proizvodnja 
za vojaškega kupca dohodkovno 
slaba.

Če govorimo o dohodkovni zani
mivosti naših programov za vojaške
ga kupca, je bolje če gledamo dinar
sko vrednost, ki nam jo ta kupec 
prizna za posamezno izdelavano 
napravo. Tako upoštevamo končni 
rezultat, ki nam bolj nazorno pokaže 
ali je ta proizvodnja dohodkovno za
nimiva ali ne. V bistvu bi se načelno 
lahko postavili na stališče, da nam je 
vseeno kako je norma ura ovredno
tena, če le v končnem dobimo za iz
delavo napravo dovolj dobro plačilo. 
Tu pa vidimo, da nam za naš izdelek

V merilnici namenske proizvodnje

priznava vojaški kupec enako dinar
sko protivrednost, če ne boljšo, kot je 
tista, ki jo iztržimo zanj v izvozu ali od 
civilnega kupca. Vsaj letošnje cene 
so že tako postavljene. V mislih mo
ramo seveda imeti učinke vseh prej 
ovrednotenih bonitet vezanih za vo
jaške programe, ker v nasprotnem 
imamo popačeno sliko o cenovnih 
razmerjih.

Se pravi, da je ob ovrednoteni 
norma uri, ki je osnova za izračun 
dohodka še neka rezerva. Če pa ta 
rezerva je, potem je naslednje 
vprašanje pomembno: ali se vo
jaški kupec zaveda, da je na po
dročju elektronike še bolj kot na 
drugih področjih odločilno, kako 
izgrajuješ svoje strokovne time. 
Na področju visokih tehnologij je 
kadrovsko vprašanje odločilno, 
prekinitve na razvojnih projektih 
je strahovito težko nadoknaditi, 
uvajanje tako kompleksnih proiz
vodov pa spet zahteva toliko raz
ličnih visoko usposobljenih stro
kovnjakov, ki morajo usklajeno 
delovati, da ima premočna fluk- 
tuacija, še posebej odhod stro
kovnjakov z izkušnjami, spet ne
popravljive posledice. V ljubljan
skem industrijskem bazenu pa 
moraš biti dohodkovno vsaj tako 
zanimiv kot ostale DO, če želiš za
držati kvalitetne strokovnjake. Ob 
dokaj množičnem odhodku naših 
strokovnjakov v preteklih letih 
smo se namreč krepko soočili z 
resnostjo teh vprašanj. Skratka, 
sodobni razvoj elektronike in živo
tarjenje na robu minimuma, ne 
gresta skupaj?

Naš vojaški kupec se prav dobro 
zaveda, da so dobro usposobljeni 
razvojni timi in dobro vpeljana proiz
vodnja s kvalitetnim kadrom vred
nost, ki jo zlepa ponovno ne vzposta
viš, če se ti enkrat razbije. Vendar pa 
je treba vedeti, da je tudi vojaški 
kupec krepko omejen v možnosti fi
nanciranja, ker so se sredstva za vo
jaške programe v celoti zmanjšala. 
Po drugi strani ima vojaški kupec 
enotno metodologijo določanja cen 
za vso Jugoslavijo. Med podobnimi 
OZD namenske proizvodnje je do 
5% razlika v ceni norma ure. Objek
tivno gledano se s tem moramo spri
jazniti, ker ne moremo zahtevati, da bi 
bila določena naprava za JLA cene
jša zato, ker je izdelana recimo v

Beogradu ali dražja zato, ker je izde
lana recimo v Ljubljani. Glede na to, 
da so v Sloveniji OD skoraj dvakrat 
večji kot po nekaterih drugih delih 
Jugoslavije, nastane problem, ko je' 
za nekatere tako zastavljeno plačilo 
zelo ugodno, za proizvajalca v Slo
veniji pa ne. Izhod iz te zagate je 
možno poiskati v boljšem ovredno
tenju bolj kvalitetnega dela, oziroma: 
osnova višjim OD v Sloveniji je bolj 
produktivno delo, enako pa mora vel
jati tudi v proizvodnji za vojaškega 
kupca. Zato je naša možnost, da z 
boljšo organiziranostjo dosežemo 
večjo produktivnost Se pravi, da do
ločene tehnološke operacije opravi
mo hitreje in posamezne izdelke na
redimo v manjšem številu ur kot so 
bile priznane za posamezno napra
vo. Tu je namreč tista rezerva, ki nam 
je omogočila, da kljub nizko ovredno
tenim norma uram dobimo od vo
jaškega kupca za naše naprave 
enako vrednost, kot če te naprave iz
vozimo ali prodamo civilnemu kupcu.

Glede na pomembnost tega 
vprašanja za DO Elektrozveze, bi 
se dodatno vprašali: norma ura in 
določanje števila norma ur za po
samezni izdelek je taka osnova za 
izračun končnih cen našim izde
lkom, da se nam vsiljuje naslednji 
pomislek: končna cena naših izde
lkov bo za nas zadovoljiva, če bo 
namenskemu kupcu v interesu, 
da se mi razvijamo — v nasprot
nem pa zelo vprašljiva — pri tem 
se razume, da moramo nekvalite- 
to z naše strani v vsakem primeru 
odgovorno prevzeti naše. Osnova 
je torej zaupanje, zaupanje pa je 
največ vredno tam kjer so obojes
transki interesi in seveda je osno
va tudi v tem, da o vsem odločajo 
dovolj dobri strokovnjaki našega 
namenskega kupca, ki imajo pre
gled nad celotnim kompleksom 
problematike — kar iz vsega na
vedenega ni očitno niti najmanj 
lahko?

Brez rezerve lahko trdim, da je 
ZSLO življenjsko zainteresiran za 
uspešen razvoj vsake OZD v katero 
vlaga določena sredstva, ob tem pa 
še posebno za vzdrževanje in inovi- 
ranje tehnološke in reproduktivne 
sposobnosti teh delovnih organizacij 
in to skladno z Zakonom o proizvodn
ji oborožitve in vojaške opreme. Zna
na je tudi resnica, da je JLA institucija,
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ki skrajno racionalno razpolaga z 
dobljenimi sredstvi na osnovi zvez
nega proračuna; torej ne gre v ne
premišljene naložbe m si prizadeva 
za čim večje oplajanje naložbene 
ega kapitala v vsaki namenski delov
ni organizaciji, kar velja enako tudi v 
primeru naše DO. Moram opozoriti 
tudi na dejstvo, da je vojaški kupec 
tudi zelo dobro organiziran in ima vi
soko strokovno usposobljene ljudi za 
posamezna področja, tako za fi- 
nančno-ekonomska vprašanja kot 
za tehnično-tehnološka, kar včasih 
povzroča težave, vendar koristne tudi 
za prodajalca, oz. proizvajalca.

Kaj pa nam kaže primerjava do
hodkovne zanimivosti naših pro
gramov za vojaškega kupca glede 
na prejšnja leta?

Predvsem velja ugotovitev, da 
smo se, za razliko od prejšnih let, pri
bližali sprotnemu uresničevanju ob
veznosti. To je zelo pomembna 
prednost, saj je znano, da smo moč
no zamujali v razvoju in osvajanju 
proizvodnje. Te težave pa smo kon
čno le prebrodili, in vse kaže, da bo
mo v bodoče uresničevali proizvod
ne naloge skladno s pogodbeno 
dinamiko v kolikor bomo zagotavljali 
pravočasno financiranje priprave pro
izvodnje. Letos bomo na-nekaterih 
nalogah prehiteli obveznostne roke, 
kar velja tako za elektroniko za avio- 
ne kot za del RR programa.

Če govorimo o izpolnjevanju rokov 
moramo tudi vedeti, da je to v dobrš
nem delu odvisno od našega pristo
pa k oblikovanju pogodbe. Pred leti 
so o sprejemanju pogodbenih ob
veznosti odločali po TOZD in to v 
času, ko je bilo bolj odločilno dobiti 
čim več poslov in s tem premostitve
nih kreditov, ob prevzemu nalog, 
kazenski penali zaradi zamud v 
uresničevanju pogodbenih obvezno
sti pa niso bili tako usodni. Oziroma, 
večina je mislila, da bo tako. Z nasto
pom tako visoke inflacije, kot je nasta
la v teh zadnjih letih pa je seveda tak 
pristop nesprejemljiv.

Kako poteka uresničevanje za
gona proizvodnje novorazvitih na
prav?

Po dokajšnjih težavah na samem 
začetku, torej ob izdelavi nultih serij 
RRS-1 in RS-3 ter elektronskih nap
rav za bojna letala in helikopterje — z 
zdaj še uvajamo, smo večino pro
blemov uspešno odpravili, tako da 
priprava proizvodnje rednih serij po
teka že z manj težavami, ki nastajajo 
predvsem zaradi repromateriala. Do
ločen repromaterial namreč ne pro
izvajajo več in je zato potrebno poi
skati nadomestnega, kar pa zadeva 
dodatno delo razvijalcev in tehnolo
gov ter seveda pomeni tudi dodatno 
izgubo časa. Smo pa pričakovane 
težave, ki bi lahko vplivale na dina
miko realizacije, že upoštevali pri 
sklepanju pogodbenih obveznosti z 
našim namenskim kupcom. Ostaja 
pa še odprt problem pravočasne na
bave (kompletiranje) repromateriala 
za bodoče serije zaradi plačilnih 
težav ob nabavi repromateriala.

Kakšne so izvozne možnosti 
namenskih naprav in sistemov iz 
našega proizvodnega programa?

Ponovno bi poudaril, da kakor hitro 
je naprava verificirana pri našem 
namenskem kupcu, je to tudi zadost
na referenca-za nastop na svetov
nem trgu. V okviru Zveznega sekre-

Radiorelejni sistem RS-3 c

tariata za LO je organizacija ki je 
zadolžena za promet s tovrstno 
opremo tako, da niso potrebni večji 
stroški za osvajanje tujih trgov z naše 
strani. Velja, da so naše izvozne 
možnosti omejene predvsem zaradi 
nezadostnih zmogljivosti naših pro
izvodnih kapacitet in ne zaradi po
manjkanja povpraševanja na zunan
jih trnih, ki je dokajšno. Celo nekaterih 
predstavitev za tuje kupce se nismo 
udeleževali, ker nismo bili sposobni 
prevzeti nova naročila. Okvirno pa 
lahko damo oceno, da računamo na 
3 — 5 mio dolarjev tovrstnega izvoza 
letno — seveda pa je tu spet vprašan
je naših proizvodnih zmogljivosti in 
zadostnega ter pravočasnega finan
ciranja priprave proizvodnje. Ob tem, 
ko govorimo o neposrednem izvozu 
teh naših naprav pa še velja upošte
vati, da se njihov kupec pogosto 
odloči tudi za nakup nekaterih drugih 
naprav iz našega proizvodnega pro
grama. Tako smo zahvaljujoč RS-3 
plasirali naš PCM-mobilni; kar zade
va naše elektronske naprave za leta
la pa izvoz le-teh poteka posredno — 
skozi izvoz gotovih bojnih letal in 
helikopterjev.

Ko govorimo o ustrezni kadrov
ski zasedbi naših razvojnih timov, 
oz. o možnosti pridobivanja mla
dih strokovnjakov za naše razvoj
ne naloge, ne moremo mimo 
dejstva, da je, kot že rečeno, po
tencial tovrstnih strokovnjakov v 
Ljubljanski regiji ravno tako velik, 
da si ga dobrostoječe DO lahko 
zagotovijo v zadostnem številu, 
medtem, ko si slabostoječe DO ne 
morejo zagotoviti dovolj tega 
kadra. Ocenjujete, da bo DO Elek- 
trozveza v bodoče dovolj zanimiva 
za mlade strokovnjake?

Večrat slišimo pripombe, da slabo 
poslujemo in da zaradi tega ekonom
sko slabo stojimo. S tem se ne bi strin
jal; ne bi rekel, da slabo poslujemo, 
oz. da poslujemo slabše od drugih. 
Naš položaj ni odraz le našega 
tekočega poslovanja ampak je tudi 
posledica vseh okoliščin, ki smo jih 
podedovali, ter novih, ki sproti nasta
jajo in nas spremljajo ravno tako kot 
druge DO. Ob ustanovitvi smo startali 
z izjemno slabo osnovo, potem pa 
smo se v vse težjih gospodarskih po
gojih tudi vse težje prebijali. Toda 
kljub temu smo v tem času veliko na
redili, čeprav ne tako hitro in v takem 
obsegu kot bi želeli in kot bi lahko, če 
bi imeli boljšo startno osnovo.

Po drugi strani je naš proizvodni 
program, tako za vojaškega kupca 
kot za civilno tržišče, izredno zanimiv 
za mlade strokovnjake. Dohodkovno

gledano seveda ne moremo nuditi 
takšne pogoje kot tisti, ki že vrsto let 
uspešno poslujejo, toda prav gotovo 
se bomo mi, ki imamo sodobne in 
konkurenčne proizvodne programe 
in zagotovljene kupce za naše proiz
vode, prej postavili na noge kot mar
sikdo drug in bomo prav gotovo kljub 
vsem težavam prišli na zeleno vejo. 
Menim, da to ni hud optimizem.

Če vprašanje uspešnega poslo
vanja v naslednjih letih omejimo 
samo na razvojno-proizvodni na
menski program DO Elektrozveze, 
kaj vidimo, bo ta del lahko zagoto
vil uspešne poslovne rezultate?

Vsekakor, ker v preteklih letih smo 
za našega namenskega kupca delali 
predvsem na razvojnih nalogah, ki 
so, kot smo že obrazložili, stroškovno 
v dobršni meri sicer pokrite, vendar 
ne v celoti, tako, da dohodka na raz
vojnih nalogah le ni, ker tega lahko 
zagotovi šele kvalitetna in utečena 
proizvodnja. Zdaj se pa to razmerje 
med obsegom razvojnih del in ve
likostjo spremljajoče proizvodnje pre
veša na proizvodno stran, tako da 
bomo dosegli tudi razmerje, ki bo 
omogočilo dobre poslovne rezultate 
— torej, vzpostavili bomo tako raz
merje, ki ga v preteklosti nismo mogli 
zaradi nedokončanih razvojnih nalog 
in obenem ustavljene utečene proiz
vodnje starih programov, denimo 
SOVA I do III. Tiste pozitivne in nega
tivne specifičnosti našega namen
skega programa, ki smo jih navedli, 
bodo najbrž ostale prisotne tudi v bo
doče. Če pa pogledamo, kako je z 
zasedenostjo naših razvojno-proiz- 
vodnih zmogljivosti v naslednjih letih 
pa lahko rečemo, da imamo razvojne 
zmogljivosti že angažirane za na
daljnjih 8 — 10 let, pravkar pa se še 
pogovarjamo o prevzemu novih na
log, ki bodo vezale nase še dodatno 
število novih razvijalcev, oz. še več 
naših razvojnih zmogljivosti. Enako 
velja za namensko proizvodnjo, ki bo 
s svojim pravkar posodobljenim proiz
vodnim programom in z napravami, 
ki so tik pred uvedbo v proizvodnjo, 
imela zagotovljeno tržišče zate svoje

naprave vsaj še nadaljnih 10 — 12 
let

Če pa upoštevamo realne mož
nosti prevzema ene nove izredno 
obsežne naloge, ki bo v realizaciji tra
jala vsaj 20 let, potem lahko rečemo, 
da so naše kapacitete za namen
skega kupca zasedene vsaj do leta 
2007.

Kaj to pomeni za našo DO si lahko 
še bolj predstavljamo, če vemo, daje 
sedaj 30% zmogljivosti naše DO ve
zano na namenski program, v bo
doče pa naj bi ta procent narastel na 
50% ali celo več.

Precej smo govorili o namen
skem programu, o njegovem po
menu za DO, o njegovi perspekti
vi, sedaj pa bi morali podati še 
oceno uresničevanja naših po
godbenih obveznosti na namen
skih programih v letošnjem letu?

Menim, da bomo letos uresničili 
razvojne naloge v približno enakem 
procetu kot v zadnjih letih, to je pri
bližno 85%. Ta procent pa bi bil večji, 
če ne bi zamujal naš kooperant (UT- 
VA) na eni pomembni nalogi, in če bi 
bila tehnična usklajevanja, med 
vsemi izvajalci na drugi kompleksni 
nalogi bolj sprotna. Nepravočasna 
preskrba materiala, iz že znanih 
vzrokov, je prav tako v določeni meri 
vplivala na potek dinamike realizacije 
že med letom.

Pri letošnjih proizvodnih nalogah 
lahko z veseljem ugotavljamo, da pri 
dobavah nekaterih naprav prehite
vamo pogodbeno dinamiko, zamu
jamo pa trenutno na nalogi VARK-01, 
pri čemer si z izrednimi ukrepi priza
devamo, da vsaj ne ogrozimo finalis
te bojnih letal in helikopterjev. Za 
proizvodno področje v celoti bi lahko 
dal oceno, da v kolikor ne pride do 
večjih nepredvidenih težav, bi fizični 
obseg realizacije moral biti zelo blizu 
100% uresničitvi. Ob tem seveda 
računamo na že večkrat dokazano 
splošno pripravljenost naših sode
lavcev na izjemne nappre in požrtvo
valnost v obdobjih, ko so ustvarjeni 
materialni pogoji za realizacijo.

BORIS ČERIN

Avtomatski radiokompas VARK-01
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Iskra Elementi

Žužemberški KEKO uspešno
Iskm^FftVarna keramičnih kondenzatorjev iz Žužemberka bo do vključno 

leta f992 izvozila za 20 milijonov dolarjev opreme za proizvodnjo večslojnih 
keramičnih kondenzatorjev. Vso opremo konstruirajo in izdelajo v Žužembe
rku, na uvoz pa odpade le 1 %, kljub temu pa imajo z njim skoraj več proble
mov kot z vsem ostalim delom.

Direktor KEKO Dušan Lavrič

Prav te dni odpravljajo iz žužem- 
berškega KEKO sovjetskemu kupcu 
11 strojev za proizvodnjo večslojnih 
keramičnih kondenzatorjev, naročilo 
v višini 4,3 milijone dolarjev pa bodo v 
celoti realizirali do konca maja pri
hodnje leto. Pogodbo s tovarno Mo
nolit iz Vitebska v Belorusiji so podpi
sali decembra lani, bila pa je to že

druga pogodba z istim kupcem, saj 
so prvo v višini 1,36 milijona dolarjev 
zaključili že konec lanskega leta.

Seveda je osnovni program žu- 
žemberške Iskre proizvodnja kera
mičnih kondenzatorjev-enoslojnih in 
večslojnih — lastne potrebe pa so v 
tovarni narekovale razvoj, konstrui
ranje in izdelavo opreme za proiz

vodnjo teh kondenzatorjev. V KEKO 
je zdaj že okrog 80% strojev, ki so jih 
izdelali sami. Do prodaje doma nare
jenih strojev je bil nato samo še 
korak: pač, »če znamo delati kako
vostno opremo za sebe, jo lahko de
lamo tudi za druge«.

Prvi posel so sklenili s kitajskim 
partnerjem iz Chengduja. Vrednost

70% proizvodnje keramičnih kondenzatorjev v izvoz
Do leta 1984 je KEKO izvozil 70% celotne proizvodnje kondenzatorjev, od 

tega 80% v Združene države Amerike, po izpadu izvoza v ZDA pa v zadnjih 
treh letih še vedno ni našel enakovredne zamenjave na tujem tržišču, pri 
čemer se je začela letos ustavljati tudi prodaja v Jugoslaviji.

»Kompletna osvojitev proizvodn- dujemo že z našimi enoslojnimi kakovosti.«
kondenzatorji. Računamo, da bo
mo z osvojitvijo SMD tehnologije z 
novim letom še povečali to prodajo.

je keramike nam je omogočila več
jo elastičnost in prepričan sem, da 
bomo že prihodnje leto zgradili 
tržišče, ki nam bo omogočilo proiz
vodnjo 8 milijonov enoplastnih kon
denzatorjev. Izvozili naj bi jih 5 do 6 
milijonov. Vendar pase na tem pro
gramu srečujemo zaradi inflacije s 
problemom ekonomičnosti, saj ne 
dosegamo ne vem kako dobrih re-

Precej dela nas čaka tudi pri 
zboljševanju tehnologije in kako
vosti naših izdelkov, oboje pa za
radi vse hujše svetovne konkuren
ce in vse ostrejših zahtev po

Če hočemo zagotoviti optimalno 
zasedenost naših zmogljivosti, če 
hočemo zagotoviti optimalne seri
je, moramo v KEKO graditi na izvo
zu. Le-ta je za nas ekonomska nu
ja. Do leta 1984 smo že imeli 70% 
fizičnega obsega proizvodnje na
menjenega v izvoz, v zadnjih treh 
letih pa je ta izvoz padel na 40%

(večina Iskrinih tovarn bi bila na 
takšen odstotek izredno ponosna 
— op.p.), že v bližnji prihodnosti pa 
moramo spet doseči 70% izvozni 
delež.

Letošnje leto bomo, kljub neka
terim nihanjem med letom, kar do
bro zaključili. Bolj nas skrbi, kako 
bo v letu 1988, zlasti na našem os
novnem programu. Ocenjujemo, 
da bo domače tržišče še naprej 
stagniralo ali celo upadalo, prav za
to pa se bomo morali še bolj usme
riti v izvoz,« je dejal direktor KEKO 
Dušan Lavrič.

Dr

zultatov,« je ob predstavitvi poslo
vanja žužemberške Tovarne kera
mičnih kondenzatorjev poudaril 
direktor Dušan Lavrič.

Sodelovanje marsikomu za vzgled
»Boljše rezultate imamo v proiz

vodnji večplastnih kondenzatorjev, 
za katere imamo zmogljivost pri
bližno 50 milijonov kosov. Od tega 
izvažamo trenutno 80% proizvodn
je, in sicer v ČSSR, Nemško de
mokratično republiko in na Poljsko, 
precejšnje količine multilejerjev pa 
gredo tudi na zahod v Italijo in v 
zadnjem času tudi v ZR Nemčijo in 
v Španijo, torej tržišča, ki jih obvla-

KEKO iz Žužemberka in Elektromotorji iz Železnikov izredno uspešno sodelu
jeta že deseto leto. Žužemberški Iskraši izdelajo na leto preko milijon tristoti- 
soč statorjev in sestavijo nad milijon sedemstotisoč ščetk.

Zaradi avtomatizacije prozvodnje 
v žužemberških Keramičnih konden
zatorjih se je leta 1977 pojavil višek 
zaposlenih, ker pa seveda niso želeli, 
da bi kdo ostal brez dela in da bi ga 
morali odsloviti so se s takratnimi 
Elektromotorji iz Železnikov dogovo
rili za prenos proizvodnje nekaterih

izdelkov v Žužemberk. To proizvod- 
no-poslovno sodelovanje je bilo po
godu tudi Iskrašem iz Železnikov, saj 
so bili takrat v precejšnji ekspanziji. 
Elektromotorji zdaj oskrbujejo KEKO 
s statorskimi paketi ter drugimi deli in 
materiali. V Žužemberku je natem pro
gramu zaposlenih 135 ljudi, ki sta-

torje navijajo, sestavljajo, impregnira
jo in nadzorujejo kakovost, dokončno 
montažo pa nato opravijo v Želez
nikih.

Seveda je bila deseta obletnica 
uspešnega sodelovanja najlepša pri
ložnost za proslavitev izredno dobrih 
odnosov med tema dvema Iskrinima 
tovarnama. Lahko bi celo rekli, da bi 
se na tem vzglednem sodelovanju 
marsikdo v Iskri mnogo naučil.

Delavci iz Železnikov so si med obiskom v Žužemberku ogledali tudi tovarno.

Ob jubileju je v Žužemberk odpo
tovalo skoraj 50 delavk in delavcev iz 
Železnikov. V KEKO sojih sprejeli tis
ti, ki delajo na elektromehanskih 
sklopih, pogrešali pa tudi nismo direk
torjev obeh tovarn — gostitelja Du
šana Lavriča in Antona Rakovca iz 
Železnikov. Po pogostitvi in ogledu 
tovarne so se gostje z Gorenjske po
peljali z avtobusom po dolini Krke 
mimo Dolenjskih Toplic in Novega 
mesta v Pleterje, tovariško srečanje 
jubilantov iz obeh tovarn pa je bilo 
popoldne v Dvoru pri Žužemberku.

Delavci KEKO bodo obisk Iskra
šem iz Železnikov vrnili najverjetneje 
spomladi.

Dr
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izvaža znanje
pogodbe je bila približno 500.000 do
larjev, stroje pa so kupcu poslali leta 
1984. »Kitajski kupec je bil zelo zado
voljen z našimi napravami,« se spo
minja teh prvih začetkov direktor 
KEKO Dušan Lavrič, »in to nam je da
lo poguma, da smo se še bolj usmerili 
v to proizvodnjo.«

Prav zdaj se dogovarjajo tudi že za 
nove posle v Sovjetski zvezi v vred
nosti 4,5 milijona dolarjev. Realizirali 
naj bi jih v drugem polletju leta 1989 
in do konca leta 1990. Pogodbo o 
prodaji strojev za proizvodnjo kon
denzatorjev so podpisali tudi že s Pol
jaki, in sicer v višini 2,3 milijona dolar
jev, velike možnosti pa imajo tudi v 
Indiji in ponovno na Kitajskem ter 
drugod. Računajo, da bodo do konca 
leta 1992, vključno z lanskim letom,

izvozili za 20 milijonov dolarjev opre
me...

Kompletno opremo za proizvodnjo 
večplastnih keramičnih kondenzator
jev izdelujejo v sektorju inženiring, v 
katerega so vključeni konstrukcijski 
oddelek ter strojne in ročne delavni
ce. Prav slednji dve postajata v zadn
jem času zaradi številnih naročil ozko 
grlo v proizvodnji opreme: njuna 
zmogljivost je bila namreč prilagoje
na lastnim potrebam tovarne.

Dohodkovna uspešnost tega sek
torja pri prodaji opreme in pa izvozna 
naravnanost teh poslov, ob hkratni 
želji po posodobitvi in razširitvi os
novnega programa tovarne, torej 
kondenzatorjev, terjajo zdaj od žu- 
žemberških Iskrašev večjo naložbo,

Žužemberški KEKO je postal močan tudi v proizvodnji opreme za 
izdelavo keramičnih kondenzatorjev.

investicijo v tako imenovani KEKO 3. cih. Po sedanjih cenah bi naložba 
Projekti so več ali manj pripravljeni, veljala 2,5 milijarde dinarjev, verjetno
urejeno imajo tudi že lokacijsko pa se bc zaradi inflacije ta vsota
dokumentacijo, graditi pa naj bi začeli podvojila,
sredi prihodnjega leta, s tem, da bi
končali novi objekt že v nekaj mese- Dr

Iskra
Iskra — Baterije Zmaj 
Industrija baterij in svetilk, n.sol.o.
Ljubljana, Stegne 23

Komisija za delovna razmerja objavlja prosta dela in naloge v

Delovni skupnosti skupnih služb

Vodenje investicijske dejavnosti
— za nedoločen čas
Pogoji: VII/1 stopnja strokovne izobrazbe — tehnične stroke in 4 
leta delovnih izkušenj.
Poskusno delo traja 60 delovnih dni.

Organizacija zahtevnih obdelav AOP
— za nedoločen čas
Pogoji: VII/1 stopnja strokovne izobrazbe — dipl. org. dela, dipl. 
ekonomist in 2 leti delovnih izkušenj, ali z delom pridobljena delov
na zmožnost.
Poskusno delo traja 60 delovnih dni.

Vodenje računovodske službe
v okviru področja ekonomike poslovanja — za nedoločen čas 
Pogoji: VII/1 ali VI/1 — dipl. ekonomist, ali ekonomist in 4 leta de
lovnih izkušenj.
Poskusno delo traja 60 delovnih dni

Izdelava tehnološkega procesa — tehnolog I
— za nedoločen čas
Pogoji: VII/1 stopnja strokovne izobrazbe — kemijske, strojne, ali 
elektrotehniške smeri in 4 leta delovnih izkušenj. Poskusno delo tra
ja 60 delovnih dni.

Konstruiranje zahtevnih izdelkov — kons
truktor orodij II
za nedoločen čas
Pogoji: VI. st. strokovne izobrazbe — strojne smeri in 3 leta delovnih 
izkušenj pri konstruiranju orodij, ali z delom pridobljena delovna 
zmožnost.
Poskusno delo traja 50 delovnih dni.
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Organizacija sistema delitve po delu
— za nedoločen čas
Pogoji: VI. st. strokovne izobrazbe — organizator dela, ekonomist in 
4 leta delovnih izkušenj.
Poskusno delo traja 60 delovnih dni.

Vodenje finančnega knjigovodstva
— za nedoločen čas
Pogoji: VI. st. strokovne izobrazbe — smer ekonomist in 3 leta de
lovnih izkušenj, ali z delom pridobljena delovna zmožnost. 
Poskusno delo traja 50 delovnih dni.

Vodenje knjigovodstva osebnih dohodkov
— za nedoločen čas
Pogoji: V. st. strokovne izobrazbe — smer ekonomski tehnik in 3 
leta delovnih izkušenj.
Poskusno delo traja 50 delovnih dni.

Tajniška opravila za glavnega direktorja de
lovne organizacije
— za nedoločen čas
Pogoji: V. st. strokovne izobrazbe — upravni tehnik, administrativni 
tehnik m 2 leti delovnih izkušenj.
Poskusno delo traja 40 delovnih dni.

TOZD Baterije Ljubljana

Strojno ključavničarska opravila
— 2 izvajalca — za nedoločen čas

Pogoji: IV. st. strokovne izobrazbe - strojni ključavničar in 2 leti 
delovnih izkušenj.
Poskusno delo traja 40 delovnih dni.

Kovinorezkalska opravila
— za nedoločen čas

nih9izi!ušen|‘Strokovne izobrazbe ~ kovinorezkalec in 2 leti delov- 
Poskusno delo traja 40 delovnih dni.

Interesenti naj pošljejo pisne prijave z dokazili o izpolnjevanju po- 

ltegnek 23r0VSk0'S0Cia'ni S'UZbl lskra ~ Bateriie Zmaj, Ljubljana, 
Prijave sprejemamo do zasedbe del in nalog.
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Podlistek

Naših
štirideset

Piše:
Dušan Željeznov

Naš sogovornik 
Vladimir Logar

O gospodarski
reformi
izpred
dvajsetih
let

Naš sobesednik pa seveda ni dajal 
intervjujev samo za naše glasilo, 
temveč je v 45. številki Gospodar
skega vestnika iz leta 1966. dal prav 
tako zanimive odgovore na vprašan
ja tega našega gospodarskega lista. 
V tem intervjuju se dobro odraža leto 
1966 v gospodarskem in političnem 
smislu in ga zato zaradi dokumentar
nosti ponatiskujemo v celoti.

Kakšen zunanji vpliv je imela 
gospodarska reforma na združeno 
podjetje »Iskra« oz. na posamezne 
tovarne?

Znano je, da je elektroindustrija 
ena izmed tistih panog industrije, 
katero je gospodarska reforma z odli
vom akumulacije v druge gospodar
ske stroke najbolj prizadela. Podjetje 
je občutilo posledice še toliko bolj, ker 
v dobi pred reformo ni podražilo izde
lkov. Ob močnem porastu cen repro
dukcijskega materiala, storitev in 
hkrati zamrznjenih prodajnih cenah 
— kot prvih drastičnih ukrepih refor
me — pa »Iskra« ni imela možnosti, 
da bi v novih pogojih uskladila tudi 
osebne dohodke zaposlenih. Tako 
danes še vedno zaostajajo za repu
bliškim povprečjem.

Najbolj nazorno to ilustrirajo poda
tki poslovanja pred in po reformi. V 
primerjavi z obdobjem januar—julij 
1965 (indeks 100) kaže obdobje av
gust—december 1965 za porabljena 
sredstva indeks 130, čisto proizvodn
jo 61 in dohodek 56. V takem razmer
ju so se znižali tudi skladi oz. baza za 
razširjeno reprodukcijo.

Vendar to še ni vse. Hkrati z ome
jenimi odlivi smo bili ob gospodarski 
reformi sredi splošne rekonstrukcije 
podjetja z velikimi pogodbenimi ob
veznostmi do domačih in zlasti tujih 
dobaviteljev. Vse te obveznosti so za
radi podražitev močno narasle, saj 
znašajo samo tečajne razlike pri uvo
zu opreme nad 25 milijonov novih 
dinarjev.

In kakšni so bili ob gospodarski 
reformi notranji vplivi glede na 
spremembe v tovarnah?

Gospodarska reforma je odkrila 
vrsto slabosti tudi v poslovanju naše

ga podjetja. V izvozu se kažejo rela
tivno nizki iztržki, kar vedno znova 
dokazuje, da proces proizvodnje te
melji na zastareli tehnologiji in po
manjkljivi organizaciji dela. Znano je, 
da je elektronika ena najbolj dina
mičnih industrijskih panog v svetu, ki 
uvaja v življenje največ tehničnih no
vosti in hkrati v tehnološkem pogledu 
tudi hitreje napreduje. Tudi pri nas 
doživlja elektronika podoben razvoj, 
žal pa industrija ni bila sposobna — 
pač zaradi finančnih, kadrovskih in 
drugih razlogov — slediti tehničnemu 
in tehnološkemu napredku v svetu.

Z gospodarsko reformo so bile pri
zadete vse naše tovarne. Sicer neka
tere več, druge manj. Toda ravno ta 
prizadetost jih je spodbudila, da so 
pričele resneje proučevati svoj eko
nomski položaj in sprožile vrsto akcij, 
ki naj bi jih spet privedle v tirnice so
lidnega poslovanja. Največ pozor
nosti so pri tem posvetile organizaciji 
dela, odkrivanju notranjih rezerv in ne 
navsezadnje tudi splošnemu varčeva
nju.

Kako presojate položaj elektro
industrije?

Na splošno je vsa elektroindustrija 
v naši republiki v nič kaj zavidanja 
vrednem položaju in sodeč po akumu
laciji med zadnjimi. Glavni vzrok za 
tak položaj tiči v tem, da nismo vanjo v 
vsej povojni dobi skoraj ničesar vla
gali. Kar je je, je zrasla tako rekoč 
spontano. Ob sorazmerno majhni 
začetni pomoči v obliki kreditov bi la
hko postala vodilna panoga ia smo
trn in hiter razvoj. Ustvarila bi lahko 
velik narodni dohodek in zaposlila tu
di veliko kvalificiranih strokovnjakov, 
ki sedaj iščejo zaposlitve drugje, celo 
v tujini.

Nemudoma bi bilo treba dokončati 
rekonstrukcijo podjetja »Iskra«, spre
meniti način kreditiranja obratnih sre
dstev ter hkrati programsko in inves
ticijsko urediti še druga elektroindu- 
strijska podjetja v republiki. Glede 
kreditiranja bi bili najuspešnejši ara
nžmaji z inozemskimi partnerji, ki bi 
omogočili hkrati intenzivno vključitev 
v mednarodno delitev dela na višji 
ravni.

Kako je bila izpeljana reelekcija 
v združenem podjetju oz. posa
meznih tovarnah?

V združenem podjetju smo zaradi 
ohranitve kontinuitete in priprave po
gojev za res uspešno reelekcijo izko
ristili zakonsko možnost, da začne 
teči reelekcijska doba od 1. januarja 
letošnjega leta, kar so delovne skup
nosti združenega podjetja uzakonile 
v statutu. Poleg tega je tudi že ob in
tegraciji pa tudi kasneje prišlo v 
vodstvu združenega podjetja in v 
večini skupnih služb do naravnih os
vežitev. Reedukaciji in retreningu 
posvečamo tudi veliko skrb. Letos se 
bodo udeležili študija za managerje 
vsi direktorji podjetja, kar bo vsekakor 
vodilo k osvežitvi idej in poglobitvi 
znanja.

V preteklosti je bilo večkrat iz
raženih tudi nekaj — upravičenih 
ali neupravičenih — kritik glede 
avtarkije elektroindustrije in po
sebej podjetja »Iskra«. Kako smo 
uresničili načela delitve dela v 
skladu z razvojem specializacije?

V prejšnjih letih je bilo nekaj kritike 
na račun avtarkije našega podjetja. 
Sodim, da so bile to laične domneve 
brez poznavanja razmer. Sicer pa la
hko presodite sami: naš kinoprojektor 
za normalni trak sestoji iz približno 
40.000 mehaničnih, elektronskih ter 
optičnih sestavnih delov. Ali verjame

te, da je pri tako široki proizvodnji 
sploh možna avtarkija?

Res pa je, da si je »Iskra« z leti ust
varila določen sloves, ki ga ni hotela 
zapraviti in zato se ni pogodbeno ve
zala z nobenim podjetjem, preden se 
ni prepričala o njegovi zadostni stro
kovnosti.

Načela delitve dela smo pričeli 
uresničevati že ob sami integraciji šti
rih tovarn in jih znatno razširili s pla
nom rekonstrukcij, ki predvidevajo še 
nadaljnjo interno specializacijo. Žal 
je reforma — upajmo samo začasno 
— v precejšnji meri zavrla planiran 
razvoj v tej smeri.

Kako poteka notranja finančna 
sanacija podjetja?

Že nekaj let se bori »Iskra« s prece
jšnjimi gospodarskimi težavami, ki so 
dosegle vrhunec leta 1965, ko se je v 
gospodarstvu začela izvajati restrik
cija na področju kratkoročnega kredi
tiranja. Banke niso samo prenehale 
kreditirati, temveč so celo odvzemale 
že odobrene kredite. Ta spremenje
na kreditna politika je močno prizade
la naše kupce. Postali so nelikvidni in 
nezmožni prometnega plačevanja. Z 
njimi smo postali nelikvidni tudi mi in 
izredno visoka postavka na našem 
blokiranem žiro računu je vzbujala 
vtis, da se »Iskra« brez zunanje fina
nčne intervencije ne bo mogla več 
izkopati iz težav. Podjetje je zato 
sklenilo, da bo aktiviralo svoje latent
ne rezerve. Analiza strokovnih služb 
v podjetju je dognala, da obstajajo ve
like možnosti za finančno sanacijo 
podjetja v tem, da se znižajo zaloge 
reprodukcijskega materiala, nedoko
nčane proizvodnje in zaloge gotovih

izdelkov do razumnih normativov ter 
da se hkrati znižajo tudi terjatve do 
kupcev.

Podjetje je izdelalo v tem smislu 
sanacijski program, ki je postal zakon 
za vse enote podjetja. Izvajati smo ga 
pričeli z julijem 1965 in je predvideval 
sprostitev obratovalnih sredstev v 
višini 5 milijard S dinarjev. Izvajanje 
smo strogo kontrolirali in uspeh ni 
izostal. Ob skoraj 100 odstotni reali
zaciji sanacijskega programa je pri
tisk dobaviteljev občutno popustil in 
znižali smo blokirano vrednost na 
žiro računu. Z reorganizacijo podjetja 
v letu 1965 v združeno podjetje to 
akcijo uspešno nadaljujemo, tovarne 
pa kot samostojne pravne osebe ne
moteno poravnavajo svoje obvez
nosti do komitentov.

Zadnji ukrep Jugobanke o ob
vezni devizni rezervi je v očitnem 
nasprotju z načeli deviznega sa- 
morinanciranja. Kakšen vpliv je 
imel ta odlok na podjetje »Iskra«?

Ta ukrep je povzročil, da je dobila 
»Iskra« za letošnje leto 8 odstotkov 
manj deviznih sredstev, kot je bilo 
pred tem predvideno.

In še — kakšni so načrti združe
nega podjetja v bodoče za sklad
nejši razvoj elektronske industrije 
v zveznem merilu?

Vsekakor bi bilo treba najprej uredi
ti odnose med podjetji elektronske 
industrije v državi.

Kot sem že omenil, je bila »Iskra« 
vedno pripravljena na razgovore in 
poslovno sodelovanje z drugimi pod
jetji elektronske industrije. To velja 
tudi za prihodnie.

Izobraževalni center Iskre 
Področje kakovosti

V skladu s programom izobraževanja na področju kakovosti 
razpisujemo seminar na temo

Organizacija sistemov za 
obvladovanje kakovosti 
proizvodov in storitev
15. 2. - 78. 2. 7988
— razvoj organizacije sistemov in njihovo se

danje stanje pri nas
— elementi sistema, ki vplivajo na kakovost
— organizacijske osnove za obvladovanje ka

kovosti
— projektiranje organizacijskih modelov za 

obvladovanje kakovosti in problemi, ki izvi
rajo iz naše organiziranosti

Seminar je namenjen vodjem služb kakovosti, organizatorjem 
in poslovodnim delavcem v OZD, ki se želijo seznaniti z mož
nostmi razvoja organizacijskih modelov na področju kakovosti. 
Program seminarja je tako prilagojen, da bodo udeleženci kot 
seminarsko vajo ocenili lastni organizacijski sistem in imeli mož
nost spoznati druge rešitve in pri okrogli mizi izmenjali poglede 
na to silno prisotno problematiko.
Vodja programa: Lotar Kozina, dipl. ing.
Čas in kraj: 15.2.1988 ob 9. v hotelu Transturist, Škofja Loka. 
Prijavnice pošljite do 15.12.1987 na naslov: Iskra DSSS, Iz
obraževalni center, Ljubljana, Trg revolucije 3. Informacije lah
ko dobite na tel.: 222-212.
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POTOVANJE NA KI
TAJSKO...
7. APRIL (torek)

Zjutraj naju je zbudila Ljudmila, 
blizu Moskve smo bili. Na postaji 
smo se poslovili. Izstopila sva in se 
z metrojem odpeljala v center. 
Poiskala sva agencijo Inturist, ven
dar sva bila prezgodnja. Sedla sva, 
odložila prtljago, ko sem hotel malo 
pogledati naokrog, me je opozoril 
strogi glas čuvaja, naj mirno sedim, 
če nočem imeti problemov. Čisto 
vojaški režim!

Prtljago sva odložila, ko sva si 
pozneje hotela ogledati mesto, na 
Jaroslavski postaji, saj v centru ni 
bilo garderobe. V neki restavraciji 
sva si kupila zajtrk za 4 kopejke. 
Potem sva šla na ogled Moskve. 
Najprej v muzej V. I. Lenina. Same 
vrste. Ogledala sva si tudi nekak 
sprejem otrok v pionirčke. Takrat 
sem se spomnil oddaje na RŠ: 
pionirčki — sprejemi — klobasa — 
sreča. Isto kot pri nas.

Počasi nama je bilo dovolj tega, 
ogledala sva si Kremeljski dvorec 
in »Hram Vasilija Blaženog na 
Krasnaja ploščadi«. Nato sva si 
ogledala še parado vojakov in že 
sva šla v Državni muzej likovnih 
umetnosti A. S. Puškina.

V centru sva si kupila še nekaj 
razglednic in poslala pozdrave.

Nato sva šla na kosilo v restavra
cijo, kjer naju je postregla prijazna 
natakarica Irina.

Mesto se mi je zdelo čudno. Na 
eni strani umazani in smrdeči WC- 
ji, na drugi strani (npr. druga ulica) 
pa popolna čistoča. Čistoča in

Posneto z vlaka. Nekakšno gradbišče z nekaj stroji in hišami — 
Mongolija

umazanija se sprehajata, tako re
koč, druga ob drugi.

Po obilni večerji (zrezku z gobica
mi) in buteljki, sva se vrnila na 
Jaroslavsko postajo, kjer so čakali 
vlak za Peking.

V spominu so nama ostale dolge 
vrste in čakanje. Ko sva hotela 
kupiti sok, sva morala najprej v 
vrsto pred blagajno, kjer moraš 
povedati kaj boš (če si pozneje 
premisliš, moraš še enkrat čakati v 
vrstah od začetka).

Ljudje v »sivini« so se nekako 
sprijaznili s tem življenjem, saj 
poznajo samo ta način.

Povsod so uniforme, vojaki, poli
caji, čuvaji, vozniki. Urejenost uni
form sicer daje videz neke sreče, 
toda kakšne? Velik problem je boj 
za hrano, kako do nje: črna borza, 
preprodajanje »žvačke« (kot imenu
jejo žvečilne), trenirk, bonbonov...

Že sva na vlaku, kjer sva skupaj 
s simpatičnimi Kitajci, ki se neneh
no smejejo. Pravo nasprotje od. 
prejšnjih vtisov. Novi sopotnik v

kupeju je tudi mladi Šved.
Spoznamo se tudi s Kitajci, ki so 

bili poslovno v Evropi. Kitajec, ki je 
na vlaku zaposlen, nam je pripravil 
postelje in kmalu sva šla spat.

8. APRIL (sreda)
Jutro. Tanka snežna odeja je 

naredila pokrajino še lepšo. Šved 
Thomas je odšel na zajtrk v resta
vracijo (jedilni vagon), z Bojanom 
pa sva kar praznila najino potoval
no zalogo. Potem smo s Thoma
som igrali poker — malo po naše, 
malo po švedsko. Minilo nam je 
hitreje. Potem sem se odločil, da 
bom malo telovadil. Pridružil se 
nama je še Thomas, ostali pa so 
samo čudno opazovali. Potem sva 
šla z Bojanom na obhod po vlaku. 
Črna menjava dolar: rubelj je bila 
1:3, zato sva si privoščila v restavra
ciji juho, solato, mleko, kruh. Rus, s 
katerim sem menjal, me je povabil 
v svoj kupe in spoznal še z dvema 
Rusinjama. Vse mi je ponujal:

hrano, pijačo, celo ženski (v šali).
Preden sva zaspala, sem napi

sal še dnevnik in se hkrati učil še 
šteti po kitajstko. Učenje številk je 
kar zanimivo. Najprej me je neki 
možakar učil v svojem narečju, 
pozneje pa me je Kitajka učila v 
narečju, ki ga govorijo v Pekingu.

9. APRIL (četrtek)
Spet ves dan v vlaku. Privadil 

sem se na vse tresljaje, ki so se 
ponavljali iz kilometra v kilometer. 
Kot vsako jutro (umivanje, zajtrk, 
telovadba, branje, poker, tarok — 
»šnops«), sva nato morala zame
njati nekaj dolarjev, ker nama je 
zmanjkalo rubljev. Bojan je menjal 
dokaj slabo — 10 dolarjev za 10 
rubljev. Na moskovski črni borzi pa 
lahko dobiš celo 1:4.

Iz srede na četrtek ob 23.50 smo 
prešli evropsko-azijsko mejo. Za 
nami je postaja Švedlovska. V 
Novosibirsku je bil kratek postanek. 
Spoznala sva se z dvema Avstrijce
ma (35 — 40 let), ki tudi potujeta v 
Peking. Med pogovorom smo tudi 
malo obuja!'; spomine na dom, 
pomlad, vrt, obdelovanje zemlje.

Na kosilu nama je natakar hotel 
prodati svojo uro, potem pa celo 
zamenjati za mojo. Dober štos, 
vendar nisem bil za to. Spoznala 
sva tudi ruskega oficirja in med 
pogovorom smo hoteli vsi imeti 
svoj prav. Pogovarjali smo se še o 
črni borzi. Oficirseje bahal, daje bil 
že v Beogradu in, da je videl že 
veliko sveta. Razlagal je, kako je pri 
njih kruh veliko cenejši, kot v 
Ameriki. Mislil sem si: kruh pa tudi 
ni vse. Kaj pa vse ostalo? Sama 
ruska propaganda ga je bila.

Osebje na kitajskem vagonu — posneto na eni izmed postaj v 
daljni Sibiriji. Po tleh še leži sneg, temperatura — 10°C. Ti Kitajci 
so bili proti temu, da se slikajo z nama — češ da so tako majhni
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Novoletni turnir Iskre — 
Avtomatike v badmintonu

Jako kot leta do sedaj je tudi tokrat 
osnovna šola Franceta Bevka gostila 
vse ljubitelje in pristaše badmintona v 
delovni organizaciji Avtomatika

Za letošnjo udeležbo velja rekord
no število tekmovalcev, saj so se 
ljubljanskim Iskrašem pridružili še tek
movalci iz TOZD Releji iz Poljčan in 
Novomeščani iz TOZD TENEL. Sled
nji, predvsem njihova predstavnica, 
je z dobro igro nagnala precej strahu 
med igralke iz Ljubljane.

Že v prvem kolu smo videli zanimi
ve in borbene tekme. Med igralci mo
ramo še posebej pohvaliti igro Bi- 
rkelbacha, katerega borbenost ga je 
pripeljala prav v osmino tekmovanja.

V četrtini finala smo bili priče 
obračuna med Papičem in VVudler- 
jem, Aličem in Hoffmanom ter Grud
nom in Vrežetom. Slednji je s slabo 
igro nadvse razočaral in moral pre
pustiti nadaljnjo pot proti vrhu nas
protniku.

V polfinalu je povratnik na igrišča, 
Gruden prepričljivo premagal Aliča, 
nato pa še v finalu že utrujenega Sta
nčiča in tako osvojil naslov zmago
valca.

Za tretje mesto sta se pomerila Alič 
in VVudler. Na samem začetku je vse 
dobro kazalo za Aliča, toda v drugi 
polovici igre je vso stvar prevzel v 
svoje roke VVudler ter tako osvojil 
bron.

Ob izgubi moje mame

Marije Rozman

V ženski vrsti bi omenil tekmo za 
prvo mesto, kjer se je poraženka in 
Novega vinodolskega Rifljeva ma
ščevala Galletovi z izredno dobro in 
precizno igro in tako zasluženo osvo
jila zlato. Za tretje mesto pa je poskr
bela, novi talent tega športa pri nas 
Kušarjeva, ki je z lahkoto in svežino 
ugnala nasprotnico.

Vrstni red:
moški: 1. GRUDEN (DSSZ), 2. 

STANČIČ (Rl), 3. VVUDLER (Rl), 4. 
ALIČ (NAPRAVE), 5-8 BIRKEL- 
BACH, VREŽE? HOFMAN, PAPIČ

ženske: 1. RIFELJ (TENEL), 2. 
GALLE (Rl), 3. KUŠAR (Rl) 4. PA- 
JENK (Rl), 5-7 EREMITA, AVSEC, 
DEŽMAN

Za dobro izvedeno tekmovanje se 
moramo zahvaliti dolgoletnemu pro
pagandistu tega športa in večkrat
nemu državnemu prvaku STANETU 
KOPRIVŠKU, ki je delo opravil odlič
no in skrbno.

Zanimivo in napeto tekmovanje je 
sad vztrajnega in trdega treniranja 
tekmovalcev, zato lahko pričakujemo 
prav tako zanimive dvoboje in dobre 
rezultate tudi v naslednjem letu, hkrati 
pa pozivamo tudi nove pristaše naj 
se udeležijo tega velikega turnirja.

Jože Vreže

Dragi Leon

tako hitro in nenadno si odšel 
od nas, da ne moremo dojeti 
krute resnice. Bridko je spoz
nanje za vse, ki smo te poznali 
in te imeli radi, da te ne bo več 
nazaj. Poln življenja kot si bil, 
nam je tvoj odhod zarezal bo
lečino v naših srcih. Onemeli 
smo in v žalosti so nam privreli 
spomini na obdobje, ki smo ga 
preživeli skupaj. Spomini na 
vse tiste male m velike trenu
tke, ki jih prinaša vsak dan, na 
srečne in malo manj srečne. 
Vsem nam se iztekajo življenj
ske niti, vendar pa ne moremo 
doumeti, da se je tebi, ki si bil 
tako poln moči in elana, ta nit 
tako kmalu pretrgala. Vsak iz
med nas te bo ohranil v najle
pšem spominu!

Tvoji sodelavci

Francetu
Možini

Medtem, ko je mineval še en dan 
tvojega dopusta, smo izvedeli, da 
se je za vedno ustavilo tvoje srce, 
dragi France. Onemeli smo ob tej 
novici, saj si se vedno počutil zdra - 
vega in poln delovnega elana.

Pred desetimi leti si prišel v našo 
sredino. Že kot izkušen strokovnjak 
na obdelovalnih strojih.
Tudi sam si še do nedavnega 
aktivno sodeloval na strokovnih 
kovinarskih tekmovanjih, kjer si žel 
lepe uspehe in smo bili tako zelo 
ponosni nate.

Že si delal načrte, kako boš 
užival v letih upokojitve, vendar te 
je kruta usoda veliko prekmalu iztr
gala iz rok tvojih najdražjih in naše 
sredine.

Ostal nam boš v najlepšem 
spominu in še enkrat se ti zahvalju
jemo za ves tvoj trud.se zahvaljujem sodelavcem v TPP Stikala za darovano cvetje, izraze 

sožalja in spremstvo na njeni zadnji poti
sin Franc z družino
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__ Iskra pomaga slovenskim atletom_____ ___
Priznanja najboljšim slovenskim atletom

V petek, 11. decembra so se v Iskrini poslovni stavbi zbrali na tradicio
nalnem srečanju ob koncu leta najboljši slovenski atleti in atletinje ter de
lavci Atletske zveze Slovenije, zaslužni za razvoj in dosežene rezultate v 
»kraljici športov«. SOZD Iskra je že od leta 1984 pokrovitelj slovenskih at
letov. Od tedaj vsako leto ob koncu leta povabimo mlade atlete in atletinje 
ter delavce Atletske zveze Slovenije, ter skupaj pregledamo celoletno de
lo ter uspehe ali neuspehe naših »varovancev«.

Na petkovem srečanju je pred
sednik PO SOZD Iskra Franc 
Šifkovič najprej orisal zgodovino 
sodelovanja in pomen pokrovi
teljstva nad slovenskimi atleti.

Miloš Kobe pa je poudaril, da 
Iskra že ves čas podpira športno 
aktivnost tudi med svojimi delav
ci, in da se ime Iskre lahko na ze
lo neposreden način uveljavlja 
tudi skozi dobre rezultate šport
nikov. O tem je povedal nasled
nje:

»SOZD Iskra ima kot velik in raz
vejan sistem tudi na športnem pod
ročju bogato aktivnost. Delovne in 
temeljne organizacije v Iskri se v 
svojih okoljih na različne načine 
povezujejo s športnimi klubi, društ
vi in organizacijami različnih šport
nih zvrsti. Na ravni SOZD pa sode
lujemo pretežno z organizacijami, 
ki imajo v kakovostnem pogledu 
mednarodno priznane dosežke in 
katerih dejavnost je dolgoročne
jšega pomena za kvalitetno rast 
športa v Sloveniji. V tem smislu je 
sodelovanje in podpora Iskre pri
speva tudi k celovitejši predstavitvi 
sistema Iskre v družbenem prosto
ru.

V ta okvir nedvomno sodi sode
lovanje z Atletsko zvezo Slovenije, 
katerega temelji so bili postavljeni 
leta 1984, ko sta SOZD Iskra in At
letska zveza Slovenije podpisali 
pogodbo o poslovnem sodelovanju 
pri projektu slovenske vrhunske at
letike. S tem je Iskra prevzela gene
ralno pokroviteljstvo nad to, v Slo
veniji tradicionalno pomembno pa
nogo, »kraljico športov«.

Eden od temeljnih razlogov za 
tako sodelovanje je predvsem od
ločitev podpirati športni amateri
zem in še posebej vrhunsko atleti
ko, pri tem pa prispevati k ustvarja
nju pogojev vrhunskim atletom in 
njihovim trenerjem za čim uspeš
nejše delo. Kot generalni pokrovi
telj in član Sklada za razvoj vrhun
ske atletike v Sloveniji bo Iskra, 
kljub skrajno zaostrenim material
nim gospodarskim razmeram, v le
tu 1988 predvidoma namenila 25 
milijonov din kot finančno pomoč 
pri organiziranju timskega dela z 
najboljšimi atleti in atletinjami Slo
venije, z namenom, da bi čimbolj 
dvignili kvalitetno raven slovenske 
vrhunske atletike in jo še bolj učvr
stili v mednarodnem merilu.

V tem smislu v Iskri pričakujemo, 
da se bodo rezultati dolgoročne

ga in sistematičnega dela vedno 
bolj izkazovali v odmevnih nasto
pih in dosežkih naših atletov v do
mači in mednarodni areni. Tudi v le
tu 1988 bodo poleg neposredne 
podpore SOZD Iskre naše delovne 
organizacije sodelovale tudi z ob
močnimi organizacijami in klubi 
povsod, kjer bodo posamezne prire
ditve.

Nekateri dobri rezultati v letoš
njem letu kljub številnim težavam 
potrjujejo, da ima slovenska atleti
ka dobro in obetajočo perspektivo 
za še večjo uveljavitev. Želimo in 
upamo, da bo tudi s finančno po
močjo Iskre te možnosti čimbolj iz
koristila in s tem posredno pripo
mogla tudi k nadaljnji afirmaciji 
image-a Iskre.«

Predsednik Atletske zveze Slo
venije Stane Mele se je nato za
hvalil za zgledno sodelovanje in 
podporo Iskre ter izrazil željo, da 
bi Iskra še naprej nudila podporo 
mladim slovenskim atletom, saj si 
brez nje težko zamišljajo nada
ljevanje uspešno začetega dela. 
Nato je predstavil atletske dosež
ke v letošnjem letu:

»Za nami je uspešna atletska se
zona 1987, ki nam je prinesla nekaj

zelo odmevnih mednarodnih uspe
hov, na katere smo upravičeno 
lahko ponosni. Uresničili smo os
novni cilj Projekta timskega dela At
letske zveze Slovenije, da doseže
mo čim več rezultatov mednarodne 
vrednosti. Kar šesterica naših naj
boljših je pridobila naziv športnika 
mednarodnega razreda po jugo
slovanski kategorizaciji, kar je naj
več v zadnjih desetih letih.

Na začetku sezone je prvi vidne
jši uspeh dosegel 12. aprila 1987 v 
Seulu — na svetovnem pokalu v 
maratonu — Mirko Vindiš, ki je ra
zen 10. mesta dosegel tudi najbo
ljši rezultat vseh časov v Jugoslaviji 
v maratonu — s časom 2:13:47. 
Kasneje je osvojil tudi solidno 14. 
mesto na svetovnem prvenstvu v 
Rimu, svoj vrhunec pa je dosegel 
na velikem maratonu v New Vorku 
1. novembra 1987 z 8. mestom v 
najmočnejši mednarodni konkuren
ci — med več kot 22.000 tekači in 
tekačicami. Dosegel je nov rekord 
SFRJ-2:13:39.

Ugodno je presenetil tudi Sašo 
Apostolovski, ki je na Univerziadi v 
Zagrebu osvojil 2. mesto v skoku v 
višino z novim državnim rekordom 
230 cm. S tem rezultatom je drugi 
najbolje uvrščeni Jugoslovan na

svetovnih tablicah,- Upravičeno 
smo ponosni tudi na mladinko Ire
no Domine, ki je na mladinskem pr
venstvu Evrope v Birminghamu v 
teku na 400 m z ovirami osvojila 
bronasto odličje in izenačila držav
ni rekord s časom 58,11. Ta rekord 
je kasneje na di žavnem absolut
nem prvenstvu v Ljubljani, kjer je 
zmagala, še izboljšala na zelo do
brih 57,91. Pomemben uspeh žen
ske atletike je dosegla tudi Kristina 
Jazbinšek v metu kopja, saj je 
osvojila zlato kolajno na Sredo
zemskih igrah v Latakiji, kjer je 
premagala dve bivši svetovni re
korderki Verouli in Sakorafa. Z naj
boljšim rezultatom sezone — 61,60 
m pa se je močno približala abso
lutnemu državnemu rekordu Na
taše Urbančič.

Že omenjeni uspehi in rezultati 
pa niso edine svetle točke letošnje 
atletske sezone. Omenimo, daje bil 
Rok Kopitar sedmi na Univerziadi v 
Zagrebu na 400 m ovire in da je v 
polfinalu dosegel odličen rezultat 
49,77. Tam je bil odičen tudi Aleš 
Kolar na 110 m z ovirami. Uvrstil se 
je v finale in osvojil 6. mesto z no
vim republiškim rekordom 14,12. 
Na Univerziadi so uspešno nasto
pili še Kabič v deseteroboju, Rudež 
na 100 m, Vindiš v maratonu, Rož- 
ičeva na 1500 in 3000 m, Lopatiče- 
va v semeroboju in Bačnikova v 
štafeti Jugoslavije na 4 x 400 m 
Skupaj je na Univerziadi zastopalo 
barve Jugoslavije 11 slovenskih at
letov in atletinj.

Ko naštevamo vidne uspehe 
slovenske atletike, ne moremo mi
mo odličnih rezultatov mladincev in 
mladink. Razen Dominčeve je bila 
na mladinskem prvenstvu Evrope 
uspešna tudi Brigita Bukovec, (kas
neje je na Cipru postavila nov re
kord s časom 13,78), od fantov pa 
je v Birminghamu, nastopil Milan 
Stijepovič v metu kopja in zasedel 
11. mesto. Naši mladinci so bili tudi 
na Balkanskih atletskih igrah zelo 
uspešni. Tekača Rafko Marinič in 
Toni Noner sta postala mladinska 
prvaka Balkana na 800 oz. 2000 m 
z zaprekami. Pohvaliti velja tudi 
druge mladinske reprezentante kot 
so Smerdu Leonida, Hedvika Ko
rošak, Igor Godec, Kristijan Kovač, 
Janez Uplaznik, Vlado Kevo in 
Žunko Denis, ki so uspešno zasto
pali Slovenijo na BAL V mladih atle
tih in atletinjah ima slovenska atle
tika velik potencial in prepričani 
smo, da bodo prav zaradi dobrega 
atletskega naraščaja v prihodnje 
uspehi še večji.«

Po predstavitvi športnikov in 
njihovih rezultatov, je predsednik 
PO SOZD Iskra Franc Šifkovič iz
ročil pokale in priznanja najbo
ljšim, nato pa seje med športniki 
in predstavniki Iskre razvil spro
ščen pogovor o treningih, delu, 
študiju, šoli...

I D. P.
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Iskra
Iskra Industrija za avtomatiko n. sub. o.,
TOZD Tovarna orodij, o. sub. o.
Ljubljana, Stegne 15

Komisija za delovna razmerja oglaša prosta dela in naloge:

samostojnega projektanta—razvijalca 
orodij za konstruiranje orodij s pomočjo 
računalnika

Pogoji: visoka, ali višja izobrazba strojne smeri (VI/1, ali VII/1 st) 
(kandidati so lahko pripravniki)

rezkalca
Pogoji: srednja izobrazba strojne smeri (IV st.)
3 leta delovnih izkušenj 
poskusno delo 60 dni

Prijave z dokazili o izpolnjevanju pogojev in opisom dosedanje
ga dela naj kandidati pošljejo v 10 dneh po objavi v kadrovsko 
službo na gornji naslov.
Kandidate bomo o izbiri obvestili najpozneje v 15 dneh po 
sprejemu sklepa o izbiri.

Mali oglasi,______ ___
Sprejmem kakršnokoli delo na dom, najrajši obrezovanje plastike, lahko pa tudi 

kaj drugega. Naslov: Silva Skukan, Trebinjska 7,61000 Ljubljana.

Tomos avtomatik, prednje vilice, moped, kolo in dve liti avtomobilski platišči pro
dam. Tel.: 572-331, int: 672. .

Canon AE — 1 P, dva zoom objektiva, VVinder in betrette, prodam. Te!.-A 572- 
331, int: 672

Hitachi hi-fi stolp in ČB prenosni TV prodam. Tel.: 572-331, int: 672.
Zamenjam enosobno stanovanje na Planini Rudija Papeža 34 Kranj, 6. nadstrop

je s centralnim ogrevanjem za večje. Tel.: 22-221, int: 28-70, samo dopoldne.
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Spoštovani 
bralci 
in avtorji 
Iskrinih 
prispevkov

Zaradi obnavljanja agrega
tov tiskarskega stroja v Tiskarni 
ljudske pravice smo morali tok
ratni številki glasila Iskre skrčiti 
obseg in je izšla le na 16 stra
neh. Vse prispevke, ki jih nismo 
mogli objaviti v tej številki, bomo 
objavili v prihodnji — novoletni 
številki, ki bo izšla 28. decem
bra v povečanem obsegu — na 
32 straneh.

Uredništvo

Iskra
ISKRA — glasilo delovnega kolektiva Iskra — SOZD elektrokovinske industrije — Ljubljana. Ureja uredniški' 
odbor. Glavni urednik: Pavle Gantar, pomočnik glavnega urednika Miloš Pavlica, odgovorni urednik Dušan 
Željeznov, tehnični urednik Drago Pečenik. Izhaja tedensko —- Rokopisov ne vračamo. — Naslov: Ljubljana, 
Gregorčičeva 23 telefon: 223-977. Priprava za tisk: DIC TOZD Grafika, Novo mesto. Tisk: ČTP Pravica,—] 
Dnevnik, TOZD Tiskarna Ljudske pravice, Ljubljana. Po mnenju sekretariata za informacije IS SRS je glasilc( 
oproščeno plačila davka od prometa proizvodov.


